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Přehled autobusových sPojů

Autobus: Horní Moštěnice, Jednota - Přerov, aut. st.

Beňov, jede: P S P P S, N P S P N P
H. Moštěnice 5:04 5:09 6:08 7:15 7:24 9:49 10:49 11:19 13:04 13:24 
Přerov 5:14 5:17 6:20 7:27 7:34 9:57 10:59 11:29 13:14 13:34
 S P, š S, N P P N P P N
 13:29 14:44 15:39 15:49 17:09 17:29 18:21 21:19 21:29
 13:39 14:54 15:49 15:59 17:19 17:39 18:31 21:29 21:37

Kostelec, jede:  P P, š P S, N P P S, N P 
H. Moštěnice 5:04 6:18 7:09 7:23 9:07 10:29 13:15 13:24 15:45
Přerov 5:15 6:30 7:20 7:37 9:15 10:40 13:27 13:35 15:55
  P 
 17:28 19:26 21:10
 17:40 19:35 21:20

Holešov, jede:    S, N P P S, N
H. Moštěnice 7:05 8:04 12:02 14:08 14:38 15:36 16:08 18:02
Přerov 7:15 8:15 12:10 14:15 14:45 15:43 16:15 18:10

Přehled vlakových sPojů

Horní Moštěnice - Přerov
  P, S     P 
H. Moštěnice 5:10 6:18 7:09 8:18 10:18 12:18 13:11 14:18
Přerov 5:14 6:22 7:13 8:22 10:22 12:22 13:15 14:22
 P  P    
 15:10 16:18 17:10 18:18 20:11 22:15 22:58
 15:14 16:22 17:14 18:22 20:15 22:20 23:00
 
P – pracovní dny, 1 – pondělí, 2 – úterý, 3 – středa, 4 – čtvrtek, 5 – pátek, 
S – sobota, N – neděle, svátky,  š – školní rok,  (bez záruky)
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Slovo StaroSty

Vážení spoluobčané,
 pěkným novoročním ohňostrojem u vánočního stromu před kultur-
ním domem jsme odstartovali začátek roku 2025. Těm, kterým jsem 
nestihl popřát osobně, tak alespoň prostřednictvím tohoto zpravodaje 
přeji do nového roku 2025 co nejvíce pracovních i osobních úspěchů, příjemné rodinné 
zázemí, spokojenost, pohodu a hlavně pevné zdraví v roce 2025!
                                                                                                                                                                                
A jaký ten uplynulý rok z pohledu starosty obce byl?
 Nebudu tady vyjmenovávat veškeré kulturní a sportovní akce, které během uplynu-
lého a závěrem roku proběhly, bylo jich tolik, že si každý mohl vybrat a zúčastnit se dle 
svého vkusu a zájmu. Čeho si cením, je to, že se podstatným způsobem navýšil zájem 
občanů o tyto akce ve srovnání s předcházejícími roky. Bylo radostí sledovat zaplněnou 
zámeckou zahradu nebo plný kulturní dům při těchto akcích! Jako každý rok si neod-
pustím a je zde mé upřímné poděkování členům rady a zastupitelstva obce, výborům 
a komisi, pracovníkům obecního úřadu, všem místním spolkům, klubu starších a po-
kročilých, výboru SRPŠ, pedagogickému sboru ZŠ a MŠ, vedoucím Medvíďat a dalším 
iniciativním občanům za aktivní a obětavou práci při zajišťování právě těchto akcí.
 Jen velmi krátké shrnutí těch podzimních akcí: Poslední neděli měsíce září, i když 
počasí moc nepřálo, proběhlo v zámecké zahradě sportovní klání družstev místních 
spolků a sdružení „O putovní pohár starosty obce“. Za rekordní účasti třinácti soutěž-
ních družstev zvítězil spolek rodičů a přátel školy, za což sklidil velký potlesk a uzná-
ní všech přítomných! V měsíci říjnu zorganizoval obecní úřad divadelní představení 
v kulturním domě, které bylo zcela vyprodáno do posledního místečka. Na oslavu sv. 
Martina uspořádal obecní úřad autobusový zájezd na ochutnávku mladých vín do Bor-
šic u Buchlovic. Zájem byl obrovský, takže jsme museli objednat i větší autobus. Velké 
poděkování patří vedoucím Medvíďat za uspořádání lucerničkového průvodu, taktéž za 
velké účasti dětí a rodičů. Tradičně, jako každý rok, zrealizoval výbor spolku rodičů a 
přátel školy pod vedením p. Lenky Šimoníkové v pátek 29. listopadu krásný Kateřin-
ský ples, kdy kulturní dům byl zaplněný k prasknutí. Obrovská účast dětí i rodičů byla 
hned následující neděli na vánočním jarmarku a rozsvícení vánočního stromu. Tímto 
chci velmi poděkovat celému výboru SRPŠ, rodičům, pedagogům a všem, kteří se na 
těchto dvou akcích podíleli! Bylo to krásné zahájení adventních svátečních dnů.
 První víkend v prosinci uspořádal obecní úřad autobusový zájezd na vánoční trhy 
do Valašských Klobouků a ten samý den v kulturním domě myslivecký spolek „My-
slivecké speciality“ i s pěkným kulturním programem. Tradičně, jako každý měsíc, 
vytvořil klub pro starší a pokročilé v kulturním domě krásnou adventní náladu a zapo-
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jil se do celostátní akce „Česko zpívá koledy“. A zpívali všichni, včetně čertic a čertů, 
anděl i Mikuláš!
 Po uzávěrce tohoto zpravodaje je v plánu ještě vánoční posezení s cimbálovou mu-
zikou v kulturním domě a setkání u vánočního stromečku pod taktovkou Medvíďat.
 Odpovědně mohu říci, že i když se ne všechno podařilo realizovat tak, jak jsem si 
plánoval a představoval, hodnotím uplynulý rok kladně a jako úspěšný. Úspěšný pře-
devším v tom, že se podařilo splnit plánované kulturní, sportovní i investiční akce 
z Programu rozvoje obce pro rok 2024.
 A co nás z pohledu financování čeká v novém kalendářním roce 2025?
 Na jednání Zastupitelstva obce Horní Moštěnice byl dne 6. 11. 2024 schválen roz-
počet Obce Horní Moštěnice pro rok 2025, který je sestaven na základě objektivní-
ho posouzení a propočtů závazných ukazatelů příjmů a výdajů skutečnosti roku 2024, 
ovlivněný státní ekonomikou (financování nepedagogických pracovníků ZŠ a MŠ, 
nové RUD….???).
Oblast příjmů:
Rozpočet obce Horní Moštěnice pro rok 2025 je vyrovnaný s přebytkem na běžném 
účtu k 31. 12. 2025 ve výši 1.500.000,- Kč.
Předpokládané daňové příjmy a běžné příjmy pro rok 2025 jsou 55.927.171,- Kč.

Oblast výdajů:
 Kromě běžných výdajů sloužících na zajištění chodu obce a běžných drobných 
oprav jsou plánovány tyto investiční akce, kapitálové výdaje:
§ 2212 - komunikace:
1,5 mil. Kč – oprava komunikace Pod Čupy
§ 2321 – Odpadní vody:
0,4 mil. Kč – projekt nové kanalizace Dr. A. Stojana
§ 3111 – Mateřská škola:
0,5 mil. Kč – úprava plochy před budovou
§ 3113 – Základní škola:
5,5 mil. Kč – venkovní učebna
1,5 mil. Kč – sociální zařízení tělocvičny
0,35 mil. Kč – rekonstrukce elektřiny v pavilonu 1. stupně
§ 3612 – Bytové hospodářství:
6,0 mil. Kč – nájemní byty (MMD) U Dvora
§ 3631 – Veřejné osvětlení:
0,35 mil. Kč – 5 ks solárního osvětlení (Pod Skalkou)
§ 3639 – Nebytové hospodářství:
0,5 mil. Kč – rekonstrukce bufetu v zámecké zahradě
0,7 mil. Kč – studie a projekt využití budovy bývalé Jandovy hospody
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8,0 mil. Kč – inženýrské sítě pro výstavbu RD U Dvora
3725 – Využívání a zneškodňování odpadů:
5,5 mil. Kč – nový sběrný dvůr v ulici Nádražní

Další kapitálové výdaje:
 spoření do podílových listů ve výši 200.000,- Kč.
Běžné výdaje a kapitálové výdaje celkem tedy pro rok 2025 činí 55.927.171,- Kč.
 Úvěry obce se stavem k 15. prosinci 2024:
nejsou žádné   

Stav na účtech se stavem k 15. prosinci 2024:
1/ Česká spořitelna: 10.877.966,- Kč
2/ Komerční banka: 1.968.356,- Kč
3/ Česká národní banka: 804,- Kč
4/ Hotovost na pokladně: 14.858,- Kč
5/ Podílové listy u ČS, a.s.: 445.844,- Kč
celkem: 13.307.828,- Kč 
 Velmi stručně a v rámcových bodech jsem se pokusil naznačit, co nás čeká v letoš-
ním roce.                           
 Vzhledem k tomu, že při projednávání petice občanů k výstavbě nového sběrného 
dvora v ulici Nádražní byly značné připomínky k parkování a provozu vozidel v této 
ulici, Rada obce Horní Moštěnice od-
souhlasila nechat zpracovat projektovou 
studii řešení vybudování odstavných a 
parkovacích míst v této ulici. Projektová 
studie by měla být hotova do konce mě-
síce března 2025. Jakmile bude dodána na 
obecní úřad, svolám jednání občanů ulice 
Nádražní k seznámení a případným připo-
mínkám.
 Ještě jednou děkuji všem za podporu, 
za pochopení že některé věci nelze reali-
zovat hned a na počkání, za Vaše náměty a 
připomínky ke zlepšování.
 Stojíme na prahu nového roku 2025. 
Přeji sobě i Vám všem, stejně jako každý 
rok, aby byl alespoň tak dobrý jako rok 
2024. Byl bych rád, aby nás nepostihly 
žádné přírodní katastrofy a jiné tragédie.  
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Zároveň bych Vás rád pořádal o to, abychom v tomto novém roce byli k sobě ještě více 
všímaví, tolerantní a ohleduplní, aby se nám dobře žilo v naší pěkné obci.
Přeji Vám všem úspěšný a spokojený rok 2025! 
 Dovětek: Vážení spoluobčané - žádám Vás, a zároveň prosím, o udržování čistoty 
a pořádku v obci, především u kontejnerů na tříděný odpad a nyní v zimním období o 
spolupráci při odklízení sněhu. Prosím všechny majitele automobilů, aby neparkovali 
svá vozidla na komunikacích a chodnících, tak aby nepřekážela při zimní údržbě. Dě-
kuji.  

Ing. vladimír Martínek
starosta obce

Z hiStorie obce

Práce ve stodole

 Cep se skládal z vlastního cepu, ohlávky, svorky, oblóčku a hůlky. Byl z tvrdého 
dřeva, na jednom konci měl dva zářezy, do nichž byla řemínky pevně přivázána 
ohlávka ze surové vepřové kůže. Svorka byla do kolečka stočený pásek té nejlepší kůže 
a prošitá řemínkem. Spojovala cep s hůlkou, vlastně „oblóčkem“. To byl malý výhonek 
doubku ohnutý do tvaru písmene „U“ se dvěma zářezy na každé straně. Také na hůlce 
z koziček byly podobné zářezy. V těch byl oblóček spojen s hůlkou řemínky tak, že 
se mohl kolem ní točit. Zhotovení cepu muselo být velmi solidní, aby cep při mlácení 
nevyletěl a někoho nezranil. P. Čecháček, kovář z čísla 263, dělal před 50 lety hlavy na 
cep plechové a oblóčky na hůlku z kulatého železa o síle 8 mm.
 Připomínám, že většina stodol dříve byla ze dřeva, tudíž materiál snadno zápalný. 
Proto není divu, že kouření ve stodolách bylo policejně co nejpřísněji zakázáno a 
dokonce vrchností a četnictvem kontrolováno.
 Vymlácená sláma se vytřepala, svázala do otýpek a uložila na volné místo, třeba za 
vrata stodoly. Vymlácené zrní se hráběmi, s kolíky nahoru obrácenými, shrnovalo na 
posády při oplotách na obou stranách mlatevně a teprve k večeru nebo i za více dní se 
čistilo. To se nejdříve posád rozhrnul po mlatevně a pak se z něj hráběmi vyhrabovaly 
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umlácené klasy a stébla slámy. Odnášely se v ohrabečním koši třeba do plevniku. 
Potom se přesívalo nečisté zrní a plevy na ohrabečnici. To bylo síto s dosti velkými oky 
na kruhovém lubu. Sítem propadalo zrní a plevy, ale zadržely se další zbytky ohrabků. 
 Teď nastalo vlastní čištění zrní. To se dalo na úzkou podlouhlou hromadu kolmo 
k oplotám, napříč přes mlatevnu na ten konec, kam foukal vítr. Jeden mlatec je vyhazoval 
vějačkou (širší dřevěnou lopatou) obloukem do vzduchu. Při tom vítr – průvan ve stodole 
odděloval plevy od zrna, která padala na nový posád vedle původního, na stranu proti 
větru, kdežto plevy odnášel průvan na druhou stranu, ven ze stodoly. Druhý mlatec 
mával metlou z trávy nad zrním. Takto vzniklým větrem pomáhal odstraňovat plevy. 
Aby bylo obilí zbaveno i druhých semen plevele, které průvan neodfoukl, protože byly 
těžké, přesívalo se ještě na husté řičici, kterou se vykonával krouživý pohyb. 

převzato kroniky obce 1962

informace obecního úřadu

Statistika pohybu osob v obci

Leden 2024 – listopad 2024
 Statistické údaje zajímají spoustu z vás, proto nesmí chybět a stejně jako každý rok 
přinášíme informace o pohybu obyvatel naší obce. 
 Celkový počet občanů naší obce kolísá každým rokem kolem hranice 1700 obyvatel. 
Začátek letošního roku jsme začínali s počtem 1699 osob a k prvnímu prosinci se počet 
osob trvale hlášených v obci snížil na 1696.
 Docela se navýšil počet občanů, kteří se z naší obce odstěhovali, a bohužel také 
počet zemřelých. Počet narozených dětí je téměř stejný a těch, kteří se do naší obce 
přistěhovali, je letos trošku více. Průměrný věk obyvatel již dosáhl hranice 43 let a opět 
minimálně narostl.
 Všechny tyto informace si můžete podrobně prohlédnout v připravených tabulkách.
 Počet obyvatel v jednotlivých ulicích se v roce 2024 moc neměnil a na pomyslné 
první příčce je stále ulice Dr. A Stojana, kde je trvale hlášeno 227 osob. Za ní je stejně 
jako vloni ulice Pod Vinohrady, kde se mírně počet osob snížil na 217. K mírnému 
nárůstu došlo v ulici 9. května, kde bydlí 180 osob. Na opačném konci žebříčku jsou 
tradičně ulice, které mají jen minimálně domů. Těmi jsou ulice Pod Čupy, U Rybníka a 
Na Vyhlídce.
 Také četnost jmen se dlouhodobě nemění a četnost příjmení se obměnila jen 
minimálně. Zajímavostí také je, že v obci máme 150 jmen, která jsou zastoupena pouze 
jednou. 
Mužská jména:  Petr (50), Jan (46) a Michal (38)
Ženská jména: Jana (41), Marie (36), Kateřina (29)
Příjmení: Ostrčil/Ostrčilová (24), Janda/Jandová (22), Pospíšil/Pospíšilová (18). 

Ing. Marta ostrčilová
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DOSPĚLÍ DĚTi celkem
Muži Ženy Chlapci Dívky

Počet Průměr-
ný věk

Průměr-
ný věk

Počet Průměr-
ný věk

Počet Průměr-
ný věk

Počet Průměr-
ný věk

Počet

710 47,62 721 51,2 136 8,35 129 8,05 1696 43

 Věk do 6- 18- 30- 40- 50- 60- 70- 80- 90- celkem
  6 17 29 39 49 59 69 79 89 99 
 
 muži 45 128 103 100 148 134 109 56 19 4 846

 ženy 49 105 96 98 131 131 91 97 47 5 850
 
 celkem 94 233 199 198 279 265 200 153 66 9 1696

Přistěhovaní Narození Odstěhovaní Úmrtí

muži ženy hoši dívky muži ženy muži ženy

20 13 5 7 15 18 11 5

Celkem 33 Celkem 12 Celkem 33 Celkem 16

VěkOVé SLOžeNí OByVateL

POhyB OByVateL

VěkOVá Struktura OByVateL
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rady zahrádkářům

Pěstování okurek nakladaček v chladnějších oblastech
 Okurka obecně patří spíše mezi teplomilné plodiny, ale mezi odrůdami a typy 
okurek jsou rozdíly. ideální by bylo pěstovat okurky ve skleníku nebo fóliovníku, ale 
jeho plocha je vždy velice omezená, a tak je lepší v nich pěstovat salátové okurky a 
jiné teplomilné plodové zeleniny (rajčata, papriky…), protože jejich úrodu chceme 
sklízet postupně a co nejdelší dobu. U nakladaček je to jiné. U nich potřebujeme sklidit 
v krátkém čase co největší množství plodů, které následně zavaříme. A je pochopitelně 
lepší, když zavaříme 50–100 sklenic na cca 5x než to zavařovat po pár sklenicích pořád 
dokola.
 Na to, abychom okurek sklidili více, tak potřebujeme dostatečnou plochu, a to 
ve skleníku není dost dobře možné. Pro pěstování okurek nakladaček na zahradě 
nebo na poli v chladnější oblastech musíme vybrat vhodné odrůdy. Nejvhodnější do 
chladnějších oblastí jsou hybridní hruboostné nakladačky. 
 Nejjednodušší je výsev přímo do půdy ven, ale ne dříve než po zmrzlých, tedy po 
15. květnu, kdy je půda již prohřátá a po vzejití je minimální riziko nocí s přízemním 
mrazem. Pokud je předpověď přízemních mrazíků a rostliny jsou již vyklíčené, tak je 
nutné jejich přikrytí netkanou textilií. To se ke konci května stává jen výjimečně, navíc 
rostliny, které vyrostly venku přímo ze semínka a mají jen děložní lístky, jsou do jisté 
míry otužilé a jsou schopny přežít i drobný mráz do -2 až -3 °C. Naopak sadba okurek 
je extrémně citlivá, protože vyrostla v ideálních a také pokojových teplotách. Z důvodu 
nedostatku světla a vyšších teplot jsou rostliny vytáhlé, pletiva jsou řídká a citlivá na 
přímé slunce a nízké teploty. Pokud tedy použijete sadbu, tak je nezbytné po výsadbě 
ven rostliny přikrýt, a to i v případě, že nehrozí přízemní mrazíky.
 Pro urychlení růstu a dosažení dřívější sklizně můžeme pěstovat okurky na černé 
netkané textilii, která jednak zabrání růstu plevelů, ale především zahřívá půdu a 
částečně zabraňuje výparu vody z půdy při letních vysokých teplotách a nedostatku 
srážek.
 Pro úspěšné pěstování okurek je nutná 
dobrá příprava půdy, tj. na podzim zrytím 
a na jaře jen pohrabáním a urovnáním 
povrchu hráběmi. Nepoužívejte na jaře 
rotavátory a kypřiče, které prokypří půdu 
do 10 – 20 cm, tím dojde k přerušení 
kapilár, kterými vzlíná voda lehce pod 
povrch. Po takovém zásahu nakypřená 
půda vyschne a pro vysetí semen musí 
napršet minimálně 20 mm, aby se 
vysušená vrstva půdy spojila s tou spodní 
– nenakypřenou. V případě, že naprší 
málo, tak semena sice naklíčí, ale během 
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pár dnů tato vrstvička půdy zase vyschne a naklíčená semena zaschnou a můžeme set 
znovu. Pokud je půda dobře připravená, tak okurky vzejdou i bez deště, protože semena 
jsou zásobena vzlínající vodou zespodu. Toto platí pro střední a těžší půdy, které lépe 
drží a vedou vodu. U lehkých půd se bez deště nebo zálivky neobejdeme.
 Pokud už máme na pozemku vzešlé rostliny okurek, tak je dobré je přihnojit nějakým 
dusíkatým hnojivem nebo i vícesložkovým. Okurky, ale i ostatní plodové zeleniny jsou 
náročné na dostatek výživy. Je dobré před orbou aplikovat zelené hnojení, tj. zaorání 
hořčice nebo jiné plodiny, kterou jsme tam na konci léta vyseli. Kromě minerálních 
hnojiv lze aplikovat i zálivku ze slepičího trusu, což je jistě aktuální vzhledem k velkým 
cenám hnojiv.

rukověť zahrádkáře

co nového u náS v mateřské škole horní moštěnice?
 Od září 2024 uběhly už necelé 4 měsíce a stalo se toho opravdu mnoho. Z nových 
uplakaných školáčků jsou už velké šikovné děti, které nepláčou. Všechny děti jsou 
velmi šikovné, dokážou bez problému pracovat dle pokynů paní učitelky. Zdokonalují 
své pracovní, sebeobslužné, jazykové, matematické, pohybové, rozumové a hudební 
dovednosti poznatky a znalosti. A to vše se děje nejen během ranních i odpoledních 
činností, ale i během dalších doprovodných akcí pořádaných MŠ, s rodiči nebo veřejností. 
7. září byla možnost navštívit naši školičku a zavzpomínat na svá nejmladší léta při 
příležitosti Dne otevřených dveří. Společně s rodiči si děti tříd Včeliček, Sluníček, 
Koťátek a Berušek užili odpolední Drakiádu a u předškoláků koncem měsíce proběhla 
Depistáž. V říjnu přišel do školky pan zahradník, který měl pro děti připravené soutěže, 
úkoly a následovné odměny. Rovněž v tomto měsíci proběhl sběr papíru a u Včeliček 
se uskutečnilo první společné pracovní setkání dětí a rodičů. V listopadu se ve školce 
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objevila malá strašidla, která si společně 
krásně zastrašila. V tomto měsíci se také 
poprvé setkali děti Sluníček se svými 
rodiči na pracovních dílničkách a celá 
MŠ navštívila v Přerově v kině Hvězda 
hudební pořad Pohádkové hity z Televize 
Věž. Listopad jsme uzavřeli návštěvou 
sv. Martina na bílém koni a Balonovou 
poštou, kde děti posílaly Ježíškovi svá 
vysněná přání pod vánoční stromeček. 1. 
prosince v neděli jsme se všichni setkali 
v kulturním domě v Horní Moštěnici na 
Vánočním jarmarku a 4. prosince děti 
obdaroval za „slušné chování“ Mikuláš v 
rámci kulturního vystoupení Pomněnky 
a Rubinky. i naše MŠ se účastní zdobení 
vánočního stromečku, které je součástí výstavy v Galerii Přerov. Výstavu můžete 
navštívit a náš stromeček i stromečky jiných mateřských škol si prohlédnout a svým 
hlasem podpořit. Pomalu se blíží čas vánoční. Už teď se těšíme na Vánoce, ale 
nepředbíhejme. Ještě nás čekají společné sváteční oslavy s rodiči s malou dětskou 
prezentací. Všem do nového roku přejeme hodně zdraví, štěstí a rodinné pohody. 
Dětem samozřejmě na Vánoce bohatého Ježíška a Vám přejeme, ať pod stromečkem 
najdete, co si přejete.

kolektiv učitelek Mš Horní Moštěnice
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dění v Základní a mateřské škole horní moštěnice

Vážení občané,
tentokrát bude můj příspěvek poněkud atypický. Zaměřím se pouze na dvě témata, zato 
však obsáhleji. Prvním tématem bude avizované vyhodnocení a komentář na margo 
dotazníků, týkajících se  MŠ, ve druhém bych se s Vámi rád podělil o dojmy z naší 
stáže v Lotyšsku. Možnost vyjádřit se k dění v MŠ využilo 43 zákonných zástupců, 
což je větší polovina. (Matematici milují tento údaj…)

Prvním okruhem dotazování byla kvalita MŠ z hlediska výuky.
1) Celková atmosféra v MŠ: 
 Velmi spokojeno Spokojeno Neutrální  Nespokojeno Velmi nespokojeno
 26 13 3 0 0
2) Odborná připravenost učitelek:
 Velmi spokojeno Spokojeno Neutrální  Nespokojeno Velmi nespokojeno
 30 10 2 0 0
3) Přístup učitelek:
 zcela totožné hodnoty
4) Komunikace mezi MŠ a Vámi:
 Velmi spokojeno Spokojeno Neutrální  Nespokojeno Velmi nespokojeno
 27 13 2 0 0

Druhým okruhem byly dotazy na prostředí, vybavení a hygienické podmínky v MŠ.
5) Prostředí a vybavení:
 Velmi spokojeno Spokojeno Neutrální  Nespokojeno Velmi nespokojeno
 19 18 5 0 0
6) Hygienické podmínky:
 Velmi spokojeno Spokojeno Neutrální  Nespokojeno Velmi nespokojeno
 23 15 3 0 1

třetí okruh dotazů se týkal mimoškolkových aktivit. 
7) Kvalita těchto aktivit:
 Velmi spokojeno Spokojeno Neutrální  Nespokojeno Velmi nespokojeno
 33 9 0 0 0
8) Kvantita těchto aktivit:
 Velmi spokojeno Spokojeno Neutrální  Nespokojeno Velmi nespokojeno
 22 18 1 1 0

Čtvrtý okruh se týkal školní jídelny.
9) prostředí ŠJ:
 Velmi spokojeno Spokojeno Neutrální  Nespokojeno Velmi nespokojeno
 15 20 7 0 0
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10) Kvalita podávané stravy:
 Velmi spokojeno Spokojeno Neutrální  Nespokojeno Velmi nespokojeno
 11 13 1 1 1

Co z těchto údajů plyne?
 Jsem velmi rád, že v první baterii odpovědí nebyl ani jeden názor nespokojen, či 
velmi nespokojen.
 Ještě raději jsem, že ač negativní ohlas na prostředí byl jediný, v tomto směru, 
již v letošním školním roce, stav dozná pozitivní změny. Je již zpracován a finančně 
pokryt projekt na výraznou revitalizaci celého prostoru.
 Více méně shodně byl pozitivně hodnocen i třetí okruh.
 Nejširší rozptyl odpovědí nastal v otázkách týkajících se školní jídelny. V podstatě 
se opakuje stejná situace jako u ZŠ. Zde je jediné možné řešení, konkrétní připomínky, 
popř. návrhy komunikovat s pí Tichou, vedoucí ŠJ.
 Rád bych také reagoval na Vaše podněty a připomínky:
- V různém přístupu učitelek neshledávám problém, tento stav je dán řadou faktorů, 

jako je věk, délka praxe, osobnostní nastavení atd.
- Rozdílnosti učitelek jsem si vědom a nemám z tohoto faktu radost. Odbýt Vaše 

připomínky tím, že v každé společnosti či firmě jsou zaměstnanci kvalitní a méně 
kvalitní, by bylo laciné a alibistické.

- Z výše uvedeného též plynou personální změny, neboť je mou snahou sestavit funkční 
a co do kvality vyrovnané tandemy. Pomíjím situace, kdy byla změna vyvolána 
přáním dotyčné nebo dokonce provozními důvody. Rozhodně se tak ovšem neděje 
každý rok, jak někdo uvedl. V každém případě s Vaším hodnocením, pokud bylo 
personifikováno, byly všechny dotčené písemně seznámeny.

- Ve spojování tříd v případě malého počtu dětí nevidím problém. Stav, kdy je na 
pískovišti 7 dětí a 3 učitelky, mi přijde jako mrhání lidským potenciálem.

- Větší počet kroužků, lyžování, in-line bruslení. Z mé strany zcela jistě podpora, 
nicméně tyto aktivity generují 3 okruhy problémů:

a) ČŠi je chápe spíše jako narušení výchovně-vzdělávacího procesu než jako nabízenou 
nadstavbu

b) jedná se o akce, kde je nutná finanční spoluúčast zákonných zástupců. Bohužel, 
v dnešní době, je to nad finanční možnosti některých zákonných zástupců

c) existují názory, že podobné aktivity nejsou v gesci MŠ, ale že jde o věc jednotlivých 
zákonných zástupců

- Co se týká „nespáčů“ u předškoláků, je jim nabídnuta tichá aktivita s pracovním 
listem.

- Ke změně fotografa v tomto školním roce zcela jistě dojde.
Závěrem děkuji všem respondentům, zpětná vazba je pro mě i mou zástupkyni pro MŠ 

cenná.
K tématu číslo dvě:
 Upřímně řečeno, před odjezdem do Lotyšska jsem o této zemi mnoho nevěděl.  
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Po necelém týdnu pobytu se situace v tomto směru poněkud zlepšila a já se pokusím 
své zkušenosti, pro eventuální zájemce, shrnout.
 Sami sebe považují Lotyši za pobaltský národ originál. Tezi zdůvodňují tvrzením, 
že Litevci vždy tendovali k Polsku, Estonci naopak k Finsku.
 Lotyština patří do skupiny pobaltských jazyků a pro našince je naprosto 
nesrozumitelná, odhadnout lze snad každé 10. slovo. Není podobná žádnému 
„obvyklému“, živému evropskému jazyku, nejblíže má k sanskrtu.
 Průměrný Lotyš středního věku je ovšem dokonale trilingvní, poněvadž kromě 
mateřského jazyka mluví též výborně anglicky a více méně dobře rusky.
 Hlavní město Riga je jedním slovem krásné. Podobnost staré Rigy s Prahou je 
zjevná – malebností, bizarními uličkami i atmosférou. Ovšem, na rozdíl od našeho 
hlavního města, žádná budova není okrášlena graffiti, v ulicích nejsou náboženští ani 
žádní jiní pomatenci, chybí i vlezlí prodavači suvenýrů i jiných požitků.
 Hlavními turistickými taháky jsou památník nezávislosti země – ta oficiálně 
vznikla rovněž v roce 1918, Dům černohlavců – středověkého obchodního bratrstva, 
jehož patronem byl Sv. Maur, rižský dóm a kostel Sv. Petra. Žádný z kostelů nemá na 
věži symbol kříže, ale motiv kohouta.
 V rižském dómu je umístěna expozice mapující vývoj protestantismu v Evropě, 
jeden z panelů je věnován mistru Janu Husovi a husitským válkám.
 Velmi zajímavý je objekt tržnice, údajně největší v Evropě, která je umístěna ve 4 
hangárech, které před válkou sloužily jako opravny vzducholodí Zeppelin.
 Ve městě je řada muzeí zaměřených na starší i nejnovější historii – Muzeum dějin 
města, Muzeum barikád a také muzeum okupace jak německé, tak ruské. Poněkud 
nepochopitelně před tímto muzeem stojí památník Rudých lotyšských střelců…
 Místo naší stáže, desetitisícová Sigulda, se Rize nepodobá ani za mák. Město je 
postaveno v lesoparku a tradiční centrum v našem chápání mu chybí.
 Kromě tradiční sovětské zástavby se stále více objevují domy snad skandinávského 
typu, připomínající spíše kontejner s převažující černou barvou.
 Hlavními turistickými lákadly jsou starý, i když nový zámek, sloužící oficiálním 
akcím a ruiny řádového hradu.
 Ze Siguldy rovněž vede, přes údolí řeky Gaie, loudavá kabinková lanovka, údajně 
jediná v Pobaltí, končící ve vesnici Krimulda.
 Nejvýznamnější památkou je ovšem, rovněž na katastru ležící, zřícenina hradu 
Turaida, který sloužil jako letní sídlo rižského arcibiskupa.
 Jedná se o poměrně typickou gotickou stavbu z červených cihel, takový menší 
lotyšský Malbork.
 Z hlediska politiky je země poněkud rozdělena. Lotyši straní Ukrajině, ani ne ze 
sympatií, ale spíše jako naplnění teze, že „nepřítel mého nepřítele je mým přítelem“, u 
Rusů je to pochopitelně obráceně.
 Nicméně celkovou atmosféru v zemi jedna z kolegyň charakterizovala jako 
„masivní derusifikaci“.
 Co se týče ekonomiky – nabídka zboží v obchodech je srovnatelná s naší zemí, na 
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první pohled se zdá, že výrobků domácí provenience je více než v obchodech našich, 
platy naopak jsou spíše nižší.
 Vozový park je srovnatelný, po ulicích jsou často vidět i vyšší řady vozů Škoda.
 Při náhodném hovoru s běžným občanem jsem ovšem slyšel prakticky totéž, co 
slýchávám i u nás – většina podniků není lotyšských, na nákupy potravin i průmyslového 
zboží se jezdí do Litvy nebo Estonska, životní úroveň plíživě klesá, většina politiků 
jsou zloději...
 Nikde jsem ovšem neslyšel, že by kdokoli řekl (viz anketu Seznamu z 42. týdne), že 
za „starých dob“ se žilo lépe.
 Nejvíce mě ovšem překvapil dotaz žáka 9. třídy „…jestli se u nás taky hraje 
hokej…?“
 V každém případě je Lotyšsko neprávem opomíjená země, plná příjemných lidí a 
rozhodně stojí za, alespoň krátkou, návštěvu.
 A co k lotyšském školství? 
 Stáž probíhala ve škole s nezapamatovatelným jménem s názvem Siguldas Pilsetas 
Vidusskola v lotyšském městě Sigulda.
 Siguldská škola byla v řadě aspektů dosti odlišná od naší. Prvním překvapením bylo, 
že školu navštěvuje v desetitisícovém městě téměř 1200 žáků. To je dáno tím, že škola 
poskytuje základní i střední vzdělání, a to pro žáky nejen z města, ale i širokého okolí.
 Budova samotná je postavena ve tvaru písmene H a tvoří labyrint, jehož systém 
jsme nepochopili ani do dne odjezdu.
 Ve škole pracuje více než 100 učitelů, z toho celých 8 mužů a téměř 30 provozních 
zaměstnanců. Součástí sboru je i 5! asistentů pedagoga. Týdenní přímá vyučovací 
povinnost činí 21 hodin.
 Výuka začíná v 8.00, vyučovací hodina trvá 40 minut. Během přestávky většina 
učitelů zůstává ve třídách, žáci se do učeben stěhují.
 Žáci se ve škole nepřezouvají, na značně rozlehlých, poměrně neútulných chodbách 
nejsou dohledy, v případě kázeňského excesu zasahuje nejbližší pedagog.
 Počet žáků ve třídách je srovnatelný s našimi zvyklostmi, žáci oslovují vyučující 
termínem „učitelko/učiteli“.
 Ve škole funguje bufet s pečivem, sladkostmi a nápoji. Jídelna má kapacitu téměř 
200 míst, vaří 3 druhy obědů a 4 druhy zeleninových salátů. Obědy mají žáci, pokud 
se včas přihlásí, zdarma. Na každém stole je džbán s vodou, čajem, mlékem a tác 
s chlebem. Pokud se vaří polévka, není zákusek a naopak.
 Větší část tříd je vybavena dataprojektorem.
 Během 3 dnů pobytu jsme absolvovali náslechy ve 4 hodinách Aj, 2 Rj, 1 D, Nj, 
Tv, setkali se s vedením školy, s některými vyučujícími na neformální besedě, jejíž 
součástí byla videoprodukce filmečku o naší škole. Setkali jsme se i se zástupci školního 
parlamentu.
 Převažující metodou výuky byly různé formy skupinové práce, v řadě případů 
pojaté soutěžně, takže povrchní dojem je, že lotyšské hodiny jsou zábavnější než většina 
hodin u nás.
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 Práce s učebnicí, potažmo sešitem, bylo minimum, stejně jako poslechu 
s porozuměním nebo překladu.
 Hodiny byly vedeny v naprosté většině v odpovídajícím jazyce, lotyštiny bylo 
zejména u starších žáků minimum.
 Dle mého osobního názoru je osvojení anglického jazyka žáky na vyšší úrovni než 
u nás, volitelné jazyky se učí pouze v hodinové dotaci 1 hodiny týdně, takže výstup je 
srovnatelný s naším.
 Překvapilo mě, že úroveň znalosti ruského jazyka nebyla valná, možná zde hraje 
roli i fakt, že v rámci již zmíněné „derusifikace“ země, na základě přijatého zákona, 
výuka tohoto jazyka v roce 2026 končí.
 Zajímavostí je, že po vypuknutí otevřeného konfliktu na Ukrajině byl urychleně 
zaveden vyučovací předmět nejvíce připomínající naši zrušenou brannou výchovu. 
Z okna jsme pozorovali hodinu střelecké přípravy. Výuku vedla profesionální vojačka. 
Bohužel se mi nepodařilo identifikovat zbraň, nicméně šlo o nějaký typ samonabíjecí 
pušky, rozhodně ne vzduchovka.
 Na základě četných formálních i neformálních rozhovorů vedených v různých 
jazycích vykrystalizovaly tyto okruhy problémů:
-  nízké platy pedagogů a s tím související nízká společenská prestiž
-  nedostatek AP. Ti jsou ovšem mizerně finančně ohodnoceni…
-  nedostatek místa pro učebny i zázemí školy
-  ne zcela optimální technický stav budov i vybavení pro výuky, což bylo nejmarkantnější 

v hodině TV
-  mobilní telefony ve školách nejsou zakázány, tudíž, během přestávek, jsou na nich 

všichni. Ti dva, co ne, jej asi v noci nestačili dobít. Údajně má být tento problém 
řešen na celostátní úrovni, a to úplným zákazem mobilů pro žáky 1.– 6. tříd

-  naopak velmi pružně byl vyřešen problém „odborníci do škol“. Absolvent VŠ může 
učit okamžitě po absolvování 70hodinového kurzu.

Závěrem lze konstatovat, že Lotyšsko je pohodová, klidná země s milými obyvateli. 
Problémy, které aktuálně řeší, včetně problematiky školské, jsou do velké míry totožné 
s našimi, pouze podvědomá obava z Ruska, vzhledem k pochopitelné historické 
zkušenosti, je citelnější.

Nicméně návštěvu Lotyšska všem doporučuji.
Vážení občané, všem, zejména spolku SRPŠ, děkuji za spolupráci v tomto kalendářním 
roce, přeji klidné Vánoce a v roce 2025 jen samé štěstí.

Mgr. Libor kubík
ředitel Zš a Mš Horní Moštěnice
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akce ZŠ září - proSinec 2024
7. 9. 2024 Den otevřených dveří u příležitosti 60. výročí školy
 7. 9. 2024 byl v prostorách ZŠ a MŠ 
Horní Moštěnice zorganizován Den ote-
vřených dveří. Akce proběhla u příleži-
tosti 60. výročí otevření nové školy. Při 
této příležitosti měli návštěvníci rovněž 
možnost seznámit se s pěticí „revitalizo-
vaných“ prostor – třídou školní družiny, 
studovnou, učebnou robotiky a dvěma ka-
binety. Školu i školku navštívilo téměř 200 
účastníků z řad bývalých žáků, učitelů, ro-
dinných příslušníků zaměstnanců i občanů obce. Při této příležitosti byl vydán i dotisk 
sborníku mapující posledních deset let v životě školy. Návštěvníci měli rovněž možnost 
zakoupit si drobné upomínkové předměty připomínající toto výročí. Akci hodnotíme 
jako zdařilou a děkujeme všem, kteří se podíleli na její organizaci.

9.–13. 9. 2024 Závod O pohár ředitele školy – 2. st. ZŠ
 Již 11. ročník této sportovní akce pro-
běhl během měsíce září. Závodilo se na 
tradiční trati „kolem komína“ po třídách, 
v rámci hodin tělesné výchovy. Běh absol-
vovalo 41 dívek a 64 hochů. V kategorii 
dívek zvítězila Adéla Vlachová z Viii. A, 
druhé místo obsadila Ema Burešová ze 
Vii. A, třetí byla Ema Magyarics rovněž 
z Viii. A. Vítězem kategorie hochů a zá-
roveň celkovým vítězem se stal Michal 
Schlehr z iX. B, o další místa se, poněkud 
kuriózně, podělili David Dobiáš, Vojtěch Tomeček a Marek Zubík, všichni totožným 
časem. Vítězové obou kategorií byli odměněni ředitelem školy neputovním pohárem.

11. 9. 2024 Soví závody
 Ve středu 11. září 2024 jsme v ŠD u Soviček využili posledního slunečného dne, 
abychom si uspořádali Soví závody. Holky a kluci spolu soutěžili v osmi disciplínách: 
provlékání obručí, přesun obručí pomocí tyče, hod na cíl raketou, opičí dráha, štafetové 
obíhání kuželů, předávání balónků, přesun kamaráda pomocí obruče a probíhaná. Děv-
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čata zaslouženě vyhrála 5:4. Děti závodily 
s chutí, potrénovaly si své pohybové do-
vednosti a týmovou spolupráci. Sportová-
ní hurá!

11. 9. 2024 Jsme kamarádi (odpoledne 
plné her)
 Ve středu 11. 9. 2024 jsme měli ve škol-
ní družině v oddělení Veverek akci „Den 
plný her“. Děti nejdříve luštily osmisměrku, z které nakonec vyšla tajenka – „Zpátky 
do školy“. Pak si děti zahrály na reportéry a od svého kamaráda zjišťovaly, kde byl o 
prázdninách a co prožil. Snažily se co nejvíce informací zapamatovat a pak to přetlu-
močit ostatním dětem. Další hrou bylo bingo. Děti se navzájem ptaly a hledaly kama-
rády, kteří také například byli na táboře, stanovali v lese, přečetli si nějakou knihu… 
Kdo našel takového kamaráda, poznačil si jeho jméno. Vyhrál ten, kdo měl vyplněno co 
nejvíce políček. Toto odpoledne jsme prožili společně s hrami a díky nim jsme se zase 
o kousek lépe poznali a naučili se spolu komunikovat.

16.–23. 9. 2024 Poznávací zájezd do Skotska
 Vyrážíme na další školní dobrodružství, tentokrát do Skotska a bereme to přes Am-
sterdam. Počasí jsme objednali, takže půlden v ulicích Amstru a na lodičce byl jako 
malovaný. Okoukli jsme hlavní třídu i náměstí Dam a nalodili se nejdřív na malou a pak 
na o trochu větší lodičku.
 Během šestnáctihodinové plavby desetipatrovým kolosem by se jednomu stihlo 
udělat i blbě. Ale nám ne, protože my máme to objednané počasí, vlnky minimální a 
trajekt jsme si užili. Dokonce jsme někteří stihli jít i do kina na nového Deadpoola a 
jiní zase viděli delfíny. Vyplivlo nás to v severní Anglii v Newcastlu a naše první jízda 
po levé straně vedla k Andělu severu – kontroverzní ocelové soše s rozpětím křídel 54 
m. Stojí na místě bývalého uhelného dolu a symbolizuje průmyslovou tradici regionu 
a pokrok v 21. století. Pak jsme skočili hodně do minulosti a prošli se po místech, kde 
pochodovali a bránili impérium římští vojáci. Hadriánův val a zbytky římského města 
Corbridge zalité sluncem jsme si užili. Genius loci na kluky zapůsobil tak silně, že 
si střihli několik partií v řecko-římském zápasu na pravém anglickém trávníku. Vše 
samozřejmě dle pravidel a pod dohledem vyučující TV. Rychlá zastávka u hraničního 
kamene a už jsme byli ve Skotsku. Poslední zastávka báječného dne byla v místě, kde 
odpočívá srdce bojovníka za skotskou nezávislost – slavného Roberta Bruce – opatství 
Melrose. Ono se vlastně jistě neví, zda je skutečně jeho, ale i tak se nám tam líbilo a 
zmrzka byla skvělá.
 Druhý den ve Skotsku patřil metropoli Edinburgh. Prohlídku města jsme zahájili 
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v jeho dominantě – Hradu Edinburgh, tyčícím se na skále nad městem, kde jsme se 
mohli pokochat nejen úžasnými výhledy na město, ale hlavně korunovačními klenoty 
skotských panovníků. Procházkou od hradu po hlavní třídě historické části Edinburghu 
Royal Mile jsme se dostali až k paláci Hollyrood, kde jsme absolvovali komentovanou 
prohlídku a dozvěděli jsme se či osvěžili jsme si informace o skotské historii. Poslední 
netradiční zastávkou byl Skotský parlament, kde jsme měli možnost přihlížet jednání 
skotské vlády. Zrovna řešili reformu školství a ministryně školství se nám moc líbila, 
takovou mít, parlamentní jednání by odsýpala jak na drátku.  Stihli jsme i rozchod v 
nové části Edinburghu, takže za Mekáč, Starbucks a shopping si můžeme taky udělat 
fajfčičku.
 Program dalšího dne byl nabitý a začínal na hradě Stirling, rodišti Marie Stuartov-
ny, popravené skotské královny. Po přejezdu k památníku Wiliama Wallace, skotského 
národního hrdiny, nás čekal ostřejší výstup k čtyřpatrové věži, jejíž útroby skrývají in-
teraktivní výstavy o skotské historii. Od té jsme se přesunuli na Falkirk Wheel, unikát-
ní lodní výtah propojující Forth & Clyde Canal, dokonce jsme se nalodili a absolvovali 
pětiminutovou otočku na tomto technologickém zázraku a projeli se po Skotském kaná-
lu. Poslední položkou pátečního itineráře byly impozantní Kelpies. Legendární mořští 
koně, kteří vypadají krásně, ale jsou to zákeřné bestie, které lákají děti ke svezení, pak 
je odvezou do vody, utopí a nakonec sežerou. Scary!  Víc už opravdu stihnout nešlo, 
takže jsme pospíchali na večeři do oblíbené čínské restaurace a na kutě před dalším 
bezva výletem, kterým naše dobrodružství pomalu končilo.
 Smlouva o pěkném počasí byla dodržena téměř na 100 %, protože to mžení po ránu 
se jako déšť počítat nedá. Skotsko nás okouzlovalo sluníčkem každý den a my jsme 
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za to vděční. Užili jsme si typickou krajinu skotské Vysočiny – Highland, jejíž drsná 
krása nás uchvátila, když jsme se po ránu ještě v mlžném oparu zastavili v údolí Glan 
Coe. Pokračovali jsme k viaduktu známému z filmů o Harrym Potterovi v Glanfinnan, 
po kterém se stále prohání parní vlak The Jacobite. Zde se nachází taky pomník ne-
známého horala, na památku všech jakobitů, kteří padli v boji za Karla Eduarda Stu-
arta zvaného Bonnie Prince Charlie. Poslední zastávkou bylo Fort Augustus, kde jsme 
mohli ponořit ruce do ledové vody jezera Loch Ness a obdivovat důmyslný systém řady 
zdymadel, díky kterým mohou lodě překonávat rozdílné výšky vodní hladiny. Po celém 
Kaledonském kanálu je jich celkem 29. Lochneska se nám bohužel neukázala, tak jsme 
si ji přivezli aspoň v plyšové verzi.  
 Týden odfučel jako vítr na skotské Vysočině a nám nezbylo, než si sbalit saky paky 
a vydat se na zpáteční cestu. Vzali jsme to ještě přes Gretna Green – poslední skot-
skou vesničku před hranicemi s Anglií, do které utíkali mladí i staří milenci se tajně 
a legálně vzít, když v Anglii to nešlo. i dnes se zde koná 4000 sňatků ročně. Pak už 
jsme to profrčeli národním parkem Lake District a v Newcastlu se znovu ubytovali na 
té větší lodičce, ráno se vzbudili a byli na starém dobrém kontinentu.  Prosvištěli jsme 
Holandskem a Německem, vyklopili gympl v Praze a téměř za ranního kuropění se 
přiřítili domů. Tak sláva nazdar a těšíme se na příště. Zájezd pro příští školní rok už je 
v procesu přípravy a bude to zase jízda.

23. 9. 2024 Pan podzim přichází
 V pondělí 23. 9. 2024 jsme si v družině Veverek povídali o přicházejícím ročním 
podzimním období…Téma jsme si zpříjemnili plněním úkolů s podzimní tematikou. 
Hledali jsme v přesmyčkách zvířátka, lámali si hlavu nad sudoku, doplňovali jsme 
chybějící části obrázků, k hádankám jsme přiřazovali správné obrázky. Luštili jsme 
křížovku, při které jsme se zároveň učili, ke kterému stromu patří jaký plod…

24. 9. 2024 Bezpečný chodec
 Dne 24. 9. 2022 jsme s žáky ii. A a ii. B navštívili pracoviště Městské policie Pře-
rov, kde dva strážníci vedli přednášku na téma bezpečnosti. Žáci byli seznámeni s cho-
dem a úlohou městské policie. Poté jsme si zopakovali zásady bezpečného chování 
nejen po cestě do školy. Vše probíhalo zábavnou formou při plnění úkolů a doplňování 
do pracovní knížky, kterou si děti odnesly domů. Na závěr si mohli žáci prohlédnout 
i vyzkoušet základní výbavu příslušníka městské policie, od čepice, přes pouta až po 
obušek. Na cestu zpět ještě dostali drobné dárky a všichni odjížděli spokojeni. 
 
25. 9. 2024 Putování s moudrou sovou Vševědkou
 Ve středu 25. 9. 2024 se děti ze ŠD Sovičky vydaly na stezku s moudrou sovou 
Vševědkou. Tato stezka byla pro všechny ověřením si vědomostí o přírodě kolem nás 
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v přicházejícím podzimu. Děti získaly také mnoho nových vědomostí, dozvěděly se 
různé zajímavosti z podzimní přírody a potrénovaly si týmovou spolupráci. Všechny 
děti si zasloužily pochvalu za zapojení se do luštění hádanek, rébusů a křížovek. Za 
jejich práci a „namáhání svých hlaviček“ na děti čekala sladká odměna.

26. 9. 2024 evropský den jazyků
 26. září je od roku 2001 spojeno s Evropským dnem jazyků, jehož cílem je propago-
vat jazykovou rozmanitost a studium jazyků. Tento jazykový svátek jsme si připomněli 
i my.
 Proč se učíme cizí jazyky? To byla první otázka, nad kterou jsme se zamysleli. 
Důvodů je hned několik, například lepší pracovní a studijní příležitosti, přístup k in-
formacím z originálních zdrojů, pohodlnější cestování…
 Pak následovalo samotné tvoření. Podívali jsme se na cizojazyčné názvy výrobků 
(běžně je kupujeme) a z krabic, polepených obrázky texty a informacemi, jsme vytvo-
řili nádhernou a pestrou mozaiku států a postavili bájnou Babylonskou věž.
 Své místo mezi jazyky má i znakový jazyk. Proto jsme si pozvali pí uč. Kalovskou. 
Navštívila každou třídu 2. stupně a přiblížila nám znakovou řeč. Její povídání, opírající 
se o osobní zkušenosti, bylo velmi zajímavé a obohacující. Moc děkujeme.
 Samotnému finále projektového dne předcházela hudební soutěž. V 10 hudebních 
ukázkách měli žáci rozpoznat správný jazyk. Závěr pak patřil focení jednotlivých tříd i 
celého 2. stupně se všemi výtvory a v tričkách s různojazyčnými nápisy – taková malá 
módní přehlídka aneb jazyky kolem nás a na nás.
 V průběhu celého týdne jsme mohli v naší jídelně ochutnat několik pokrmů evrop-
ské kuchyně, jako například tagliatelle, plněnou tortillu, spätzle, pörkölt a nechyběla 
ani česká klasika.

30. 9. 2024 Mini sportovní odpoledne
 V pondělí 30. září se na multifunkčním hřišti u naší školy uskutečnila mini sportov-
ní akce pro děti ze školní družiny, konkrétně z oddělení „Smajlíků“. Děti si zasoutěžily 
v několika sportovních disciplínách, které prověřily jejich obratnost, rychlost a týmo-
vou spolupráci. Závodníci se do soutěží pustili s opravdovým elánem a všechny disci-
plíny zvládli s úsměvem na tváři. Děkujeme všem dětem za skvělé sportovní výkony a 
těšíme se na další podobné akce!

30. 9. a 1. 10. 2024 Co vědět v 15 letech – preventivní program pro 9. třídy
 Ve dnech 30. září a 1. října proběhl v režii Městské policie Přerov preventivní pro-
gram určený pro deváťáky s názvem: Co by měl vědět každý v patnácti letech. Policisté 
Lenka Škodová a Pavel Vojtášek představili žákům důležité změny, které je čekají po 
dosažení tohoto věku. Vysvětlili rozdíl mezi přestupkem a trestným činem, informovali 
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je o způsobech prokazování totožnosti a použití donucovacích prostředků ze strany 
policie. Žáci se také dozvěděli o evidenci přestupků a trestných činů a že od patnácti let 
nesou plnou odpovědnost za způsobenou škodu, kterou už za ně nehradí rodiče. Dále 
byli seznámeni s důsledky užívání návykových látek a s postupy, jakým způsobem mo-
hou například uhradit pokutu. Přednáška přinesla žákům mnoho cenných informací, 
které jim mohou pomoci vyhnout se problémům v budoucnu.

1. 10. 2024 Finanční gramotnost
 V pátek 4. 10. 2024 vyrazily obě třídy deváťáků na Obchodní akademii v Přerově 
posilovat svou finanční gramotnost. Ve dvouhodinovém programu, připraveném stu-
dentkami a studenty OA pod vedením paní ing. Trnčákové, se žáci dozvěděli spoustu 
užitečných informací o našich bankovkách, platebních kartách, investicích do cenných 
papírů a sami si aktivně připravili svůj rozpočet s ohledem na příjmy a povinné, nutné 
i zbytné výdaje. Vyzkoušeli si také sestavit jídelníček a vyčíslit, kolik prostředků jen na 
pravidelnou stravu by potřebovali. V průběhu návštěvy se potkali s několika bývalými 
žákyněmi naší školy a celý program byl jak užitečnou pomocí pro praktický život, tak 
vhodnou motivací pro ty, kdo třeba ještě nejsou rozhodnuti o budoucím studiu.

2. 10. 2024 Beseda se spisovatelem
 Ve středu 2. října 2024 se žáci 1. stupně zúčastnili besedy se spisovatelem Josefem 
Benešem. Pan spisovatel žákům představil své dvě knihy Meďan a Koumen na zato-
pené planetě a Meďan a Koumen na planetě pupkáčů. Seznámil žáky s tím, jak kniha 
postupně vzniká, jak se tiskne v tiskárně či jak vypadají originální kreslené ilustrace. 
Na závěr zaznělo autorské čtení z knihy Meďan a Koumen na planetě pupkáčů.
 Beseda byla zajímavá a poučná. Prostřednictvím vyprávění a videa měli žáci mož-
nost nahlédnout do světa vzniku knih.

4. 10. 2024 tvoření z kaštanů
 Páteční deštivé odpoledne jsme v ŠD u Soviček využili k tvoření zvířátek a posta-
viček z kaštanů a jiných přírodnin, které jsme si nasbírali při putování se sovou Vše-
vědkou. Tvoření nás moc bavilo a přispělo k příjemné podzimní náladě. Koukněte na 
našem webu, jak nám to šlo.

8. 10. 2024 SeIFerOS – ukázky ze života dravého ptactva
 V úterý 8. 10. se žáci naší školy zúčastnili ukázek ze života dravců, které se konaly 
na fotbalovém hřišti. Velmi hezký a poučný program připravila skupina Seiferos, která 
se již dlouhá léta věnuje záchraně dravců. Povídání bylo velmi poutavé, prokládané 
zábavnými historkami. Skupina Seiferos seznámila žáky s různými dravci, způsobem 
jejich života a lovení a připravila i praktické ukázky lovu. Žáci také soutěžili a ti, kteří 
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zvítězili, si za odměnu mohli přivolat na ruku dravce. Pro děti to byl určitě velmi silný 
zážitek.

10. 10. 2024 Pohybová stezka se skřítky
 Čtvrteční počasí se malinko umoudřilo a my jsme se mohli vydat v ŠD u Soviček 
na stezku, kterou pro nás připravili lesní skřítkové. Na cestě k hájku na děti čekal dopis 
a velká obálka s úkoly. Děti plnily jak pohybové, tak i vědomostní úkoly. Při vědo-
mostních úkolech si ověřily své znalosti o podzimní přírodě. Některé informace si děti 
zapamatovaly z našeho čtení z knížky Oříškový podzim, kterou všem doporučujeme. 
Při pohybových úkolech jsme se hezky procvičili. Škoda že nám začalo poprchat a my 
jsme se museli vrátit rychle zpět do družiny, ale i tak jsme zažili spoustu legrace a užili 
jsme si pěkné odpoledne. Děkujeme skřítkům za úkoly i malou zdravou svačinku.

11.–17. 10. 2024 Jobshadowing v Lotyšsku
 Ve dnech 11.–17. 10. 2024 nevelká delegace z naší školy, ve složení Eva Levinská 
a Libor Kubík, navštívila školu s těžko zapamatovatelným názvem Siguldas Pilsetas 
Vidusskola v lotyšském městě Sigulda. Návštěva proběhla v rámci programu Erasmus+ 
a jejím cílem bylo navázat kontakt, seznámit se se systémem vzdělávání a způsoby 
výuky v této, přiznejme si, evropské, nicméně pro nás poněkud exotické zemi. Více se 
dozvíte ve slovu pana ředitele na jiném místě zpravodaje.

16. 10. 2024 Pouštění draků u Soviček
 16. 10. za hezkého počasí a příznivého větru nechaly děti ze Soviček proletět své 
draky po obloze. Někteří draci je sice trošku „pozlobili“ a zapletli se do sebe či uvízli 
na stromě, ale nakonec se podařilo všechny vysvobodit…

14.–18. 10. 2024 Vůně a barvy podzimu
 Týden od 14.–18. 10. jsme si v družině Veverek pojmenovali „Vůně a barvy pod-
zimu“. Povídali jsme si o tom, kdo bydlí na vesnici, kdo ve městě, kdo má zahrádku 
a co se v ní pěstuje, které ovoce nebo zelenina je nejlepší. Řekli jsme si, jak jsou pro 
nás vitamíny důležité. Navštívili jsme školní kuchyňku a z donesených jablíček jsme 
si upekli štrúdl. Mezitím si ostatní vymalovali strašáka do zelí a technikou mozaiky 
jablíčko. V pátek jsme si udělali malou hostinku a společně si pochutnali na svých upe-
čených „výtvorech“.

22. 10. 2024 erasmus Days 
 V rámci Erasmus Days jsme se aktivně účastnili 1,5hodinového setkání organizo-
vaného ZŠ JAK v Předmostí. Na programu bylo představení možností projektu Eras-
mus+, sdílení zkušenosti ze zahraničních výjezdů učitelů a žáků a společná diskuze. 
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Cca 20 účastníkům jsme prezentovali náš projekt Otevřme bránu jazykům a snad je tak 
obohatili o nové impulzy.

24. 10. 2024 Pythagoriáda
 Ve čtvrtek 24. 10. 2024 se na naší škole konalo školní kolo matematické soutěže Py-
thagoriáda 2024. Této soutěže se zúčastnilo 58 žáků z 6., 7., 8. a 9. ročníku. V kategorii 
6. ročník se zúčastnilo 22 žáků. V kategorii 7. ročník se zúčastnilo 12 žáků. V kategorii 
8. ročník se zúčastnilo 15 žáků. V kategorii 9. ročník se zúčastnilo 9 žáků. Do okresní-
ho kola nikdo nepostoupil.

21.–25. 10. 2024 Úspěch v Olympiádě mediální gramotnosti.
 V týdnu od 21. do 25. října 2024 se žáci 
většiny tříd druhého stupně zúčastnili zá-
kladního online kola Olympiády mediální 
gramotnosti („OMG”) a snažili se tak na-
vázat na loňský postup Kristýny Mirgové 
do celostátního finále. 
 OMG je soutěž, která má za cíl testovat 
znalosti mediální výchovy, kritického my-
šlení a argumentace. Žáci ukazují, jak se 
dokáží orientovat ve světě médií. V online 
testu nejde jen o naučená fakta, ale hlavně 
o schopnost informace vyhledat a kriticky 
je zhodnotit. Ve 40minutovém testu řešili žáci více než 20 problémů, ve kterých měli 
např. odlišit fakta od názoru, ověřit dané tvrzení, poznat pravost fotky či její úpravy 
a manipulaci s ní, vyhledávat fotografie na webu, odhalit podvodné SMS, klamavou 
reklamu nebo rozlišit bulvární, seriózní a manipulativní články.
 Z více než 24 tisíc účastníků z celé České republiky dosáhl fantastického úspěchu 
Antonín Pospíšil ze Vii. A, který se umístil na 4.–6. místě v kategorii 6. a 7. tříd. V 
naší zemi se tedy v jeho věkové kategorii zatím našli pouze 3 lepší odborníci na tuto 
problematiku. Zabojoval i Max Mrázek z Viii. A na 210. místě v kategorii 8. a 9. tříd. 
Oba postupují do regionálního kola, které se bude konat v únoru–březnu příštího roku. 
Držíme palce a věříme, že kluci soupeřům pěkně zatopí.

25. 10. 2024 Podzimní návštěva knihovny
 Podzimní počasí jsme si v ŠD u Soviček zpříjemnili návštěvou místní knihovny. 
Paní knihovnice Veronika Pleska nás velmi mile přivítala a seznámila naše nové prv-
ňáčky s místní knihovnou a možnostmi půjčování si knížek i her, ale také možností 
účastnit se různých akcí pořádaných ve zdejší knihovně. Připravila si pro nás povídání 
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o podzimu a blížícím se svátku Památka zesnulých – Dušičkách. A protože k tomuto 
svátku patří svíčky, světýlka či lucerny, děti si vyrobily lucerničku z papíru, do které 
dostaly elektrickou svíčku, aby si večer mohly před spaním svítit a myslet na všechny 
svému srdíčku drahé či jen tak pro radost… Děkujeme paní knihovnici za její pozvání 
do knihovny a budeme se těšit na další setkání.

31. 10. 2024 Natáčení videoklipů s Pomněnkou a rubínkou v ZŠ horní Moštěnice
 V měsíci říjnu se v naší škole konalo natáčení dvou videoklipů s Pomněnkou a Ru-
bínkou na téma škola a dny v týdnu. Do akce se zapojily děti z první, druhé a třetí třídy.
 Videoklip „O škole“ se natáčel přímo ve třídě, kde děti předvedly, jak umí správně 
držet tužku, psát a poznávat geometrické tvary. Natáčení si děti velmi užily, protože si 
při něm zatancovaly, zazpívaly a užily spousty legrace.
 Videoklip „O dnech“ vznikal v areálu naší školy. Děti se naučily jednoduchou ta-
neční choreografii, kterou s nadšením předvedly. i toto natáčení bylo nezapomenutelné, 
a to také díky výbornému přístupu pana kameramana.
 Obě videa se velmi povedla. Děti předvedly úžasné herecké výkony, díky nimž 
vznikly krásné vzpomínkové videoklipy jak pro děti, tak pro naši školu. Jsme moc rádi, 
že jsme mohli navázat spolupráci s Pomněnkou a Rubínkou a těšíme se na další.

31. 10. 2024 Dušičkový den aneb Strašidel se nebojíme
 Poslední říjnový den patřil nejen ve škole, ale i ve školní družině u Soviček straši-
dlům, bubákům, kostlivcům, mumiím, netopýrům, dýním a čarodějnicím… Všechny 
děti si v krásných kostýmech užily spoustu her a zábavy (hra na mumie, hod na bubá-
ka, lovení amuletu pro štěstí z kostlivcovy ruky, pokus s nafukovacím bubákem, chů-
ze v pavučině apod.). Nechyběla ani správná strašidelná hostina, která doplnila prima 
strašidelné odpoledne.

31. 10. 2024 Lovení duchů
 Strašidelný 31. říjen jsme ukončili s dětmi u Soviček Lovením duchů. Pozvali jsme 
také sourozence a putování za duchy si nenechalo ujít ani několik rodičů… Na deseti 
stanovištích čekalo na všechny kromě ukrytých duchů také 10 úkolů. Například podpis 
na ztraceného bubáka, létání jako netopýr, hod na bubáka, strašidelné sudoku, výroba 
svítícího bubáka, lovení pavouka z pytle, mňoukání jako kočka apod. Všichni duchové 
se našli, děti vzorně splnily všechny úkoly a snad si užily hezký dobrodružný podve-
čer… Velký dík patří všem pomocníkům na stanovištích, bez nichž by akce nemohla 
proběhnout, také zúčastněným rodičům za spolupráci a dětem za prima atmosféru.

31. 10. 2024 halloween
 Halloween na naší škole byl letos opravdu vydařený. Děti se na tento den těšily už 
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týdny dopředu a připravovaly si nejen kostýmy, ale také si vyzdobily třídy lucernička-
mi, dýněmi, duchy a čarodějnicemi. Soutěžili jsme totiž o nejstrašidelnější třídu. Den 
začal vyučováním v kostýmech, což samo o sobě přineslo do tříd spoustu smíchu. 
Učitelé pro děti připravili různé úkoly a aktivity s halloweenskou tematikou. Už teď se 
těšíme na další rok, kdy možná přijde ještě něco strašidelnějšího!

31. 10. 2024 halloween u Veverek
 Ve čtvrtek 31. 10. 2024 jsme ve školní družině Veverky oslavili „Halloween“. Oble-
čeni v čarovných kostýmech jsme absolvovali připravenou stezku, na které jsme plnili 
jak tělovýchovné úkoly – podle kostlivce Edy, tak vědomostní. Skládali jsme sudoku, 
luštili osmisměrku, bludiště, lámali si hlavičky nad halloweenským počítáním… Za 
splnění všech úkolů nás čekala malá sladká odměna. V pondělí jsme navštívili místní 
hřbitov a zapálili svíčku na hrobečku, abychom si tímto připomněli, že slavíme v tyto 
dny i svátek Dušiček.

1. 11. 2024 Na světě nejsi sám – preventivní program pro 3. třídy
 Žáci 3. tříd se 1. listopadu zúčastnili preventivního programu s názvem Na světě 
nejsi sám. Společně s paní lektorkou si přišli na to, co všechno je svět a jak by se cítili, 
kdyby tady zůstali úplně sami. Také si vyzkoušeli spolupráci ve dvojicích, kdy museli 1 
tužkou a spojenýma rukama nakreslit obrázek. Tady se ukázalo, kdo vede, kdo se nechá 
vést a kdo se nechce podřídit. Žáci také hádali emoce podle mimiky obličeje a hledali 
kladné vlastnosti spolužáka. Beseda trvala 2 hodiny a byla velmi dobře připravená. 
Žáci byli vtahováni do děje a ve hrách si ověřili, jak dokážou spolupracovat a vcítit se 
do jiného člověka. Paní lektorka dokázala děti velmi zaujmout a beseda splnila svůj 
účel.

1. 11. 2024 Vymyšlená krása – preventivní program pro 5. třídu
 Dnes se žáci 5. třídy zúčastnili preventivního programu s názvem “Vymyšlená krá-
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sa”. Tento program se zaměřuje na důležitá témata, která se týkají dospívání a zdravého 
sebevědomí, zejména pak na rizika spojená s mentální anorexií, bulimií a tlakem, který 
na děti působí internet a sociální sítě.
 Během programu měli žáci možnost diskutovat o tom, jak média a sociální sítě 
vytvářejí nereálné ideály krásy a jak nás mohou ovlivňovat. Dětem bylo vysvětleno, 
co jsou to poruchy příjmu potravy, jak mohou vzniknout a jaké mohou mít následky. 
Děti se také naučily, jak rozpoznat kdy se zábava a inspirace na sociálních sítích může 
proměnit ve škodlivý tlak, a dostaly tipy, jak tyto situace zvládat.
 Žáci se aktivně zapojovali, sdíleli své názory a kladli otázky. Program se setkal s 
velmi pozitivní odezvou a pomohl dětem lépe pochopit, že skutečná krása je v jejich 
jedinečnosti a zdravém přístupu k sobě samým.

1. 11. 2024 Preventivní programy v 7. a 8. třídách
 1. 11. proběhl v 7. třídách preventivní program Já a moje já, v němž byli žáci sezná-
meni s obdobím puberty a se změnami, které toto období provází. Paní lektorka vtáhla 
svým výkladem žáky do dané problematiky a ti aktivně komunikovali. Doufáme, že si 
každý odnesl do života alespoň nějakou novou informaci.
 Hned následující pondělí 4. listopadu se konal ve třídě Viii. B preventivní program 
s názvem Bát se, či nebát se. Jeho tématem bylo rizikové chování, jako je zneužívání 
návykových látek, anabolických steroidů, problémy mentální anorexie, bulimie, sebe-
poškozování aj. Lektorka se žáky rozebrala všechny možné zdravotní a psychické ná-
sledky. Program byl veden formou prezentace, rozhovoru s žáky i skupinové práce, při 
které se žáci zamýšleli nad různými případy svých vrstevníků a možnostmi, jak jim 
pomoci. Potom měli žáci příležitost individuální konzultace s lektorkou.

2. 11. 2024 keramický kroužek
 V letošním školním roce jsme zahájili kroužek keramiky tvořením podzimních zá-
pichů, dýněmi na svíčku a jablíčkem se střípky. Všechny děti tvoření moc baví, jsou 
šikovné a pracují s radostí, což je vidět i na jejich krásných výrobcích, které můžete 
zkouknout na našem webu.

4. 11. 2024 tak to nechceš – preventivní program pro IX. a
 Třída iX. A měla v pondělí místo výuky jazyků na programu neméně důležité 
vzdělávání. Naši plus mínus patnáctiletí puberťáci absolvovali besedu s názvem Tak to 
nechceš. Že bylo téma vybráno adekvátně, se ukázalo hned v první části a mladí do-
spívající si udělali jasno v některých základních fyziologických rozdílech mezi muži a 
ženami, které jim patrně unikly v hodinách přírodopisu a výchovy ke zdraví, a probrali 
palčivé otázky zahájení sexuálního života, a to se zřetelem na heslo: „Můžeš nezname-
ná musíš!“ Druhá část byla praktičtější a zaměřená více kooperativně. Mluvilo se o těž-
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kých tématech, jako je pornografie, sexuální obtěžování, znásilnění. V simulovaných 
situacích si vyzkoušeli, jak se chránit, jak reagovat, jak se bránit a nebát se říct ne.

4.–8. 11. 2024 Podzimní tvořivé dílny u Smajlíků: houbičky kam se podíváš
 V týdnu od 4. do 8. listopadu se naše družina proměnila v les plný hub, ale ne těch 
jedovatých! Děti vyráběly z papírových talířků, kartonu, korkových zátek, a dokonce i 
z plat od vajec veselé muchomůrky a houbičky. Vznikly kouzelné lesní dekorace, které 
by nám záviděl každý skřítek. Děti si užívaly společnou práci a objevovaly, co všechno 
se dá vyrobit s trochou fantazie. Podzimní tvoření se nám prostě povedlo!

5.–12. 11. 2024 It-SLOt
 iT-SLOT je vědomostní soutěž pro žáky 8. a 9. tříd v oblasti iT o hodnotné ceny, 
které do soutěže věnuje společnost Dell (tablet, iPad, sluchátka, power banky, flash 
disky).
 Prvního kola se 5.–12. 11. 2024 zúčastnilo celkem 17 396 žáků z 298 škol z celé 
České republiky. Nejlepších 50 soutěžících postupuje do finále, které se uskuteční 11. 
prosince 2024 v Praze.
 Z našich deváťáků si nejlépe vedli Adam Braun na 443. místě (ze 17 396 účastníků 
– percentil 97,5 – tedy 97,5 % soutěžících mělo horší výsledek), David Dobiáš na 857. 
místě (95 % soutěžících za ním) a Klymentii Melnyk na 986. místě (percentil 94,3). Do 
finálové padesátky a boje o výše uvedené ceny se tedy nikdo nedostal, ale výsledky jsou 
velmi dobré – 23 ze 30 deváťáků skončilo v první polovině výsledkové listiny.
 Děkujeme všem za účast a držíme palce, aby zúročili získané zkušenosti na střed-
ních školách.

11. 11. 2024 Svatý Martin u Veverek
 V pondělí k nám Martin nepřivezl sníh, nýbrž ochlazení.  V družině jsme si pře-
četli společně legendu o svatém Martinovi a děti měly pozorně poslouchat. Po družině 
byly schovány obálky s otázkami a správné odpovědi si děti zapisovaly do křížovky. V 
legendě jsme se dozvěděli, že se svatý Martin rozdělil s žebrákem o půlku pláště, v ta-
jence dětem vyšlo: „Rozděl se taky.“ Pak jsme společně vymalovali velkou omalovánku 
se svatým Martinem a pranostikami, které se k tomuto datu vážou.

11. 11. 2024 Svatý Martin u Smajlíků
 Na svatého Martina jsme se s dětmi ze Smajlíků vydali na dobrodružnou stezku do 
zámecké zahrady. Celou stezku provázely otázky a úkoly, které dětem přiblížily sva-
tého Martina. Děti se dozvěděly, že husa na sváteční tabuli možná skončila z pomsty a 
že mladé víno nepijeme jen tak pro radost, i když, co si budeme povídat… :) A i když 
se sníh ani bílý kůň nekonali, nádherně zbarvené listí, které nás obklopilo, vytvořilo 
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krásnou podzimní atmosféru. Po splnění všech úkolů jsme se přesunuli do družiny a 
rozjeli velkou rohlíčkovou akci. Děti si připravily těsto, naplnily ho povidly a pak už jen 
čekaly, než jim svatomartinské rohlíčky ve školní jídelně paní vedoucí upeče do zlato-
va. Výsledek? Rohlíčky zmizely rychleji, než jsme stihli říct: „Svatý Martin přijíždí na 
bílém koni!“

11. 11. 2024 Svatý Martin u Soviček
 Jako již tradičně patří 11. listopad svátku svatého Martina. Děti v ŠD u Soviček se 
v tento den seznámily s příběhem o vojáku a později biskupu Martinovi i s tradicemi 
tohoto dne. Pro štěstí házely podkovou, foukaly husí peříčka, splnily několik vědomost-
ních úkolů – svatomartinské sudoku, různé hádanky i rébusy a na závěr si všechny děti 
s radostí nazdobily perníkového koníka a husičku bílým cukrovým sněhem.

12. 11. 2024 Scholaris a Dny otevřených dveří
 Dne 12. 11. 2024 se 32 žáků devátého ročníku zúčastnilo prezentace středních škol 
na Střední škole technické v Přerově. Žáci si prohlédli prezentace jednotlivých střed-
ních škol v Olomouckém kraji a nejbližším okolí, v případě zájmu o konkrétní školu 
si vyžádali další informace a propagační materiály. Žáci se dále zúčastnili dne ote-
vřených dveří na dvou školách, Střední škole technické, Kouřílkova 8 a Střední škole 
gastronomie a služeb, Šířava 7. Na těchto školách si prohlédli jednotlivé učebny, během 
prohlídky jim žáci těchto středních škol poskytli informace o jednotlivých oborech stu-
dia, v některých učebnách si mohli sami vyzkoušet některé činnosti, popřípadě ochut-
nat některé výrobky. 

13. 11. 2024 Projekt Zlepšení kvality a dostupnosti vzdělávání na ZŠ horní Moštěnice
 V rámci projektu Zlepšení kvality a dostupnosti vzdělávání na Základní škole Hor-
ní Moštěnice, který byl spolufinancován Evropskou unií, jsme revitalizovali jednu třídu 
na iT učebnu s 30 notebooky, které mohou být zapojeny v lavicích do pevné sítě. Z bý-
valého prostoru pro keramický kroužek byla vybudována nová třída pro jedno oddělení 
školní družiny. Prostor původní sborovny byl přestavěn na dnešní studovnu. A na závěr 
nám dotace umožnila ještě rekonstruovat dva kabinety, které již byly opravdu v kata-
strofálním stavu. Jak se rekonstrukce povedla, se můžete podívat na našem webu.

14. 11. 2024 Bobřík informatiky
 informatická soutěž pro žáky základních a středních škol Bobřík informatiky je 
cílená na bystré žáky se zájmem o svět technologií. Klade si za cíl seznamovat žáky a 
jejich učitele s tím, co to jsou informatické úlohy a problémy a že informatika není totéž 
co ovládání počítače.
 Soutěží se v pěti věkových kategoriích od 3. ročníku ZŠ po maturitu formou online 
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testu, kde žáci vytvářejí programy z bloků, sestavují algoritmy a odpovídají na otázky 
z oblasti informatického myšlení, algoritmizace, porozumění informacím, práce s daty, 
informačních systémů a modelování, z oblasti digitálních technologií a společenských 
aspektů jejich použití.
 Naši sedmáci bojovali 4. 11. v kategorii Kadet, kde se sestavuje pouze školní pořadí, 
a nenavazují další kola. Z 15 mladých informatiků, kteří prošli celým testem, se jich 6 
stalo úspěšnými řešiteli a splnili tak Bobříka informatiky v tomto pořadí:
 1. Adam Triner se ziskem 144 bodů,
 2.–4. se shodným počtem 132 bodů Šimon Bureš, Terezie Mrázková a Eliška Per-
ničková (seřazeni podle času),
 5.–6. se 124 body Šimon Zehnálek, o chvíli rychlejší než Antonín Pospíšil.
 V kategorii Junior soutěžili 4.–6. 11. deváťáci, ale v této kategorii bohužel nemáme 
úspěšné řešitele a nikomu se tedy nepodařilo postoupit do dalšího kola. Nejlepší byli se 
101 body Eliška Zubálová, David Dobiáš a Sabina Švestková (opět při stejném počtu 
bodů pořadí podle času).
 Blahopřejeme všem zúčastněným, obzvláště úspěšným řešitelům.

15. 11. 2024 evaluace nových aktivit okoukaných ve Finsku
 V tomto listopadovém týdnu si naprostá většina němčinářů vyzkoušela některé ak-
tivity, které nás loni inspirovaly ve Finsku.
 První z nich byly vlastně takové piškvorky, jen místo křížků a koleček se vykres-
lovaly čtverečky s čísly. Podmínkou zabrání čtverečku byla ovšem správně vyslovená 
číslovka. Navíc proti sobě nehráli dva jedinci, ale dvě dvojice. Spoluhráči ve dvojici si 
ale nesměli radit. Některé boje byly opravdu líté a dlouhé :-). Z Finska jsme si dovezli 
tabulek hned několik. První obsahuje jen číslovky do pěti a poslouží tedy i k výuce v 
první třídě. Další procvičuje číslovky do 10, ideální pro 3. třídu a výuku angličtiny. Tře-
tí verze pracuje s číslovkami do 20 a je použitelná do sedmých tříd do druhého cizího 
jazyka a konečně tabulka do 100 potrápila osmáky a deváťáky. Tabulka se dá samozřej-
mě upgradovat a místo číslovek použít třeba příklady, písmenka, obrázky ovoce, zvířat 
a podobně. Proto jsme na evaluaci přizvali nejenom jazykáře, ale přišly i zástupkyně 
výtvarných, přírodovědných oborů a 1. stupně.
 Druhou aktivitou bylo používání Gimkitu. Gimkit je herní show pro třídu, která k 
vítězství vyžaduje znalosti, spolupráci a strategii. Něco je podobné Kahootu, ale mož-
ností, jak používat zvolenou šablonu, je více. Na pozadí je vždy počítačová hra, v které 
jednotlivci nebo skupiny soupeří. Aby se ale mohli ve hře pohybovat, útočit či získávat 
body, musí nasbírat dostatek energie. Tu získají ze správně zodpovězených otázek – 
ideální tedy na prověřování slovní zásoby, ale každý předmět by si tu našel své. Nás 
nejvíce nadchla možnost využívat kreslení. Jeden hráč si zvolí slovo, které se snaží 
nakreslit, a ostatní hádají dle daného počtu písmen dotyčný výraz. Myslím, že tato vari-
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anta se líbila všem. Nevýhodou pochopitelně je, že Gimkit je zdarma pouze v omezené 
variantě, a tudíž třeba nemohli hrát vždy úplně všichni žáci. Výhodou je atraktivnost 
procvičování spojená s hrou i procvičováním digitálních kompetencí.
 Už se těšíme, až se podíváme do hodin, kdy kolegové naše novinky předají dál. A 
jsme velmi zvědaví na to, jak si je přepracují k obrazu svému.

15. 11. 2024 Programování s robotickou stavebnicí Lego Mindstorms eV3
 Žáci Viii. A a Viii. B si vyzkoušeli, jaké je to stát se programátory. S využitím 
robotické stavebnice Lego Mindstorms EV3 se učili sestavovat programy v blokově 
orientovaném jazyce, díky kterým mohli ovládat robota a učit ho pohybovat se po mapě 
města.

17.–22. 11. 2024 Jobshadowing v Norsku
 Ve dnech 17.–22. listopadu 2024 se Helena Krajčovičová, Martina Chodilová a Pet-
ra Mraznicová vydaly v rámci projektu Erasmus+ na jobshadowing do norské školy 
Haramsøy skule na ostrově Haramsøya. Společně zde sbíraly postřehy a poznatky o 
fungování školského systému v Norsku, aby je poté mohly porovnat se školstvím u 
nás. Po covidu se v Norsku nevrátilo do lavic přibližně 40 % žáků. Fungují tedy různé 
programy, které se snaží tyto žáky vrátit do škol. Hlavním krédem je vybudovat školu, 
ve které se žáci budou cítit spokojeně a školní prostředí bude vstřícné a přátelské. Ha-
ramsøyskou školu navštěvuje přibližně 150 žáků 1. a 2. stupně, kdy 2. stupeň je ukon-
čen 10. třídou. Ve škole pracuje asi 23 pedagogů, z toho několik asistentů. Mile na nás 
zapůsobilo klima školy, neboť zde panoval klid, pohoda, nikdo nekřičel, žáci i učitelé 
byli vstřícní, milí a usměvaví. Žáci nejsou hodnoceni známkami. Místo vysvědčení do-
stávají certifikát o splnění školní docházky a slovní hodnocení. Školu tvoří tři budovy 
spojené spojovací chodbou. Na zahradě je spousta herních prvků, včetně skokanského 
můstku, jejichž autorem je ředitel školy. Součástí školy je knihovna, tělocvična, dílna, 
iT učebna, hudebna, poslechový sál, audio-video nahrávací studio, učebny pro indivi-
duální výuku s inkludovanými žáky, žákovská kuchyň. Velmi nás překvapila materi-
ální vybavenost školy, neboť disponuje několika 3D tiskárnami, plotrem, tiskárnou na 
textil a dřevo, elektrickým ručním nářadím v dílně, třemi bicími soupravami, asi dva-
ceti kytarami a dalšími hudebními nástroji. Během týdne jsme absolvovaly náslechy na 
1.a 2. stupni, setkaly jsme se s vedením školy a vyučujícími. Vyučovací hodina trvá 90 
minut a výuka probíhá v ucelených blocích. Častým jevem je spojování tříd napříč roč-
níky. Jeden den v týdnu je věnován různým workshopům, například digitálním tech-
nologiím, ručním pracím, vaření, tanci atd.  V průběhu stínování jsme měly možnost 
pozorovat spolupráci 3. a 10. třídy na společném projektu „Safe your egg“. Přestávky 
žáci tráví, bez ohledu na počasí, venku, kde mohou vybít přebytečnou energii. Součástí 
zadání projektu je i poznávání historie a životního stylu hostitelské země. Navštívily 
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jsme přístavní město Alesund a jeho okolí a několik norských ostrůvků. Velké podě-
kování patří norským učitelům, kteří si pro nás připravili večeři z čerstvě ulovených 
mořských plodů. Děkujeme Erasmu+ za možnost navštívit tuto báječnou norskou školu.
 Kdo se chce dozvědět víc, může navštívit náš padlet nebo zkouknout fotky na webu.

19. 11. 2024 Nový projekt erasmus+ Sport spojuje
 Projekt startuje v lednu 2025 a během 18 měsíců se uskuteční kromě pedagogických 
výměn a vzdělávání také výměny a návštěvy žákovské, kdy 12–16 žáků 5.–9. třídy 
vyjede s pedagogickým doprovodem do jedné ze zahraničních partnerských škol. Jed-
náme s Finskem a Řeckem, ale jak víme z minulého projektu, vše se ještě může změnit. 
Jedná se o výjezd financovaný z prostředků EU, tedy je to velká příležitost i pro žáky, 
kteří se našich pravidelných zájezdů neúčastní třeba právě z důvodu finanční náročnos-
ti. Velkou šanci mají ti, kteří mají zájem naučit se nový sport. Je tedy více než žádoucí, 
aby byli žadatelé aktivními účastníky kroužků ropeskippingu nebo nohejbalu. Prově-
řovat se totiž bude mimo jiné také zvládnutí techniky daných sportů. Nicméně projekt 
je vícesložkový a budeme potřebovat i šikovné komentátory, fotografy a střihače videí. 
Z žáků, kteří se k účasti na projektu přihlásí, musíme vybrat, bude-li zájemců více. Vý-
běrové řízení je tvořeno motivačním videem, se kterým žákům, prosím, nepomáhejte 
víc, než že je případně natočíte v akci, neboť ovládání digitálních technologií bude nut-
né prokázat i během výjezdu, takže je nutné, aby to opravdu zvládali sami. (Pomoci jim 
samozřejmě můžete tím, že si s nimi pohovoříte o výhodách takového výjezdu. Dodáte 
jim odvahu podat přihlášku a podpoříte je. Zkušenosti rodičů a Erasmáků z loňska si 
můžete přečíst na našem webu v sekci Erasmus+, kde se účastníci z řad žáků i rodičů 
vyjádřili k nabytým zkušenostem.) Video bude okomentované v angličtině a následo-
vat bude pohovor s výběrovou komisí, který také částečně proběhne v AJ.  A již výše 
zmíněné fyzické testy k ověření míry zvládnutí sportu a jeho pravidel, které proběh-
nou jako poslední. Podrobné podmínky ohledně obsahu a struktury videa budou včas 
zveřejněny. Během pohovoru budeme kromě schopnosti dorozumět se zjišťovat připra-
venost dětí na pobyt v neznámém prostředí. Dále budeme zohledňovat jejich přístup 
ke vzdělávání, práci ve škole, pro školu. Ve sportu je fair play klíčové, tedy i chování k 
ostatním bude otázkou hodnocení. Možnost podat přihlášku má úplně každý a konečný 
výběr uchazečů provede komise na základě bodového ohodnocení ve všech posuzova-
ných aspektech.
 Během týdenních pobytů budou naši žáci pobývat v hostitelských rodinách, je tedy 
nutná určitá samostatnost dítěte. Většinu dne ale budou trávit ve skupině s pedagogic-
kým doprovodem ve škole nebo při dalších aktivitách společně s vrstevníky ze zahra-
ničí. Témata, kterým se náš projekt věnuje, jsou sport, využití digitálních technologií 
a praktické používání angličtiny, evropská integrace, individuální rozvoj. Žáci budou 
společně se zahraničními školáky trénovat sport, do kterého budou vybráni, a na konci 
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bude společným výstupem z jejich týdenního pobytu komentovaný a zdokumentovaný 
turnaj a ropeskippingová show.  Na oplátku se očekává, že při reciproční návštěvě za-
hraničních školáků poskytneme stejné zázemí v našich domovech i my jim. Tedy, kdo 
vyjede, ten následně hostí. Je to jedinečná šance, jak zažít autentickou atmosféru dané 
země a seznámit se s evropským prostorem.
 V případě Vašich dotazů se prostřednictvím emailu obraťte na koordinátorku pro-
jektu Mgr. Levinskou, která Vám podá všechny potřebné informace. Přihlášení žáků 
k výběrovému řízení by mělo proběhnout nejpozději do konce listopadu, a to tím způ-
sobem, že si zájemci vyzvednou u paní učitelky přihlášku a přinesou ji podepsanou 
zpět. Termín prvního kola – odevzdání videa – bude zveřejněn do konce listopadu, 
pohovory pak budou následovat v první půli ledna. Přesné datum bude zveřejněno s do-
statečným předstihem.
 Držíme zájemcům pěsti a přejeme hodně štěstí.  Tým Erasmus+ Sport spojuje.

19. 11. 2024 Naší přírodou
 Dne 19. 11. 2024 jsme se s osmi žáky naší školy zúčastnili okresního kola vědo-
mostní soutěže „Naší přírodou“, která se konala v Přerově. Žáci soutěžili ve dvou kate-
goriích – mladší a starší žáci. Každá kategorie pak zahrnovala 4 oblasti – společenstva 
lesa, společenstva vodního prostředí, společenstva polí, luk a pastvin a společenstva 
lidských sídel – a v každé oblasti soutěžil jeden žák. Otázky byly jak doplňovací, tak 
ano/ne i možnosti a, b, c. Při otázkách za tři body měli žáci možnost využít nápovědu 
svého týmu, což naši mladší žáci jednou využili a přineslo jim to plusové body. V otáz-
kách za jeden nebo dva body byl každý sám za sebe. Naši žáci si nevedli vůbec špatně. 
V nemalé konkurenci vybojovali nějaká druhá místa. Tonda Pospíšil ze Vii. A a Max 
Mrázek z Viii. A ve svých kategoriích a oblastech dokonce vyhráli, takže budou mít 
možnost reprezentovat naši školu v krajském kole této soutěže. Někteří žáci odjížděli 
více spokojení se svým výsledkem, někteří méně, ale všichni pyšní, že to zvládli a 
otázky ani porota je nerozhodily.
 
20. 11. 2024 Školní kolo Olympiády v konverzaci v aJ
 20. 11. 2024 proběhlo na naší škole již tradiční školní kolo Konverzační soutěže 
v anglickém jazyce. Ve dvou kategoriích zápolili mezi sebou, a někdy i sami se sebou, 
žáci 6. a 7. ročníku a 8. a 9. ročníku. Přihlásilo se nám přes 30 žáků, ale kvůli nemocem 
nebo zapomnětlivosti se písemné části zúčastnilo 29 z nich. Poslechová část a čtení 
s porozuměním se staly sítem, které propustilo do ústní části 11 mladších a pouze 5 
starších žáků. Během rozhovorů o vylosovaném tématu museli přesvědčit porotu slo-
ženou z vyučujících angličtiny, že si poradí nejen s předem známým tématem, ale také 
popisem neznámého obrázku a mnohdy nečekanými otázkami poroty. Rozhodování 
bylo nesmírně těžké, protože nejlepší žáci předvedli velmi vyrovnané výkony. Zaleželo 
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i trošičku na štěstí, komu otázka tzv. více sedla.
Konečné pořadí v první kategorii bylo na základě součtu bodů z písemné i ústní části 
následující:
 1. místo – Vít Štěpáník z Vi. A
 2. místo – Aneta Sofie Zajícová z Vi. A
 3. místo – František Michálek ze Vii. B
a ve druhé kategorii
 1. místo – Vojtěch Mišo z Viii. A
 2. místo – Eva Havránková iX. B
 3. místo – Eliška Zubálová z iX. A
 Naše vítěze posíláme s důvěrou do okresního kola, přestože budou pravděpodobně 
čelit ve svých kategoriích starším protivníkům. Držíme jim pěsti a těšíme se na příští 
ročníky, neboť se ukazuje, že mezi mladšími žáky máme několik vynikajících anglič-
tinářů.

20. 11. 2024 Sportování se zvířátky v Sovičkách
 Deštivé listopadové dny nám nepřály, tak jsme si udělali s dětmi v ŠD u Soviček 
sportování ve třídě. Děti zvládly disciplíny, jako je Liščí stezka, Ježkovo koulení, Sběr 
s veverkou Čiperkou, Zaječí přeskoky, Žabí skákání, Hod na medvěda, Medvědí stopy 
apod. Všichni si protáhli svá těla, zažili spoustu legrace, a hlavně se navzájem podpo-
rovali, což vytvořilo prima náladu celého odpoledne. Sportu zdar!

23. 11. 2024 První sníh
 Dneska jsme si v družině u Smajlíků 
užili nefalšovanou zimní radost! Sice napa-
dl jen lehký poprašek sněhu, ale dětem to 
vůbec nevadilo a s chutí se pustily do stav-
by sněhuláka. Dílo se zdařilo a vzniklo jich 
hned několik. Malí, velcí, každý jedinečný 
a s pořádným úsměvem. Sníh sice rychle 
mizel, ale nadšení dětí ne. Jak to celé vypa-
dalo? Podívejte se na naše fotky na webu.

27. 11. 2024 Školní kolo dějepisné olympiády – 2. st. ZŠ
 Tématem letošní olympiády byla Péče o duši a tělo od osvícenství do 1920. Olym-
piády se zúčastnilo 9 žáků 7.–9. tříd, kteří se mohli dopředu na toto téma připravit. Ale 
zvítězit může jenom jeden, a to byl tentokrát Antonín Pospíšil ze Vii. A, který také 
postupuje do okresního kola. Stříbrnou příčku obsadil Max Mrázek z Viii. A a o 3. 
místo byla velká dračka. Bodové výsledky se lišily jen minimálně, ale o půl bodu blíž 
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bronzové medaili byla Simona Kyrychová ze Vii. A. Všem účastníkům děkujeme za 
svědomitou přípravu.

27. 11. 2024 advent přichází
 Ve středu 27. listopadu jsme se naladili na adventní náladu. Pověděli jsme si vše o 
jeho tradicích a vyrobili jsme si adventní „věnečky“, abychom si o železné adventní 
neděli mohli rozsvítit první svíčku. Nyní se budeme těšit na každodenní odměňování 
z adventního kalendáře a na blížící se Vánoce. 

29. 11. 2024 Movember
 Dnešní den byl ve znamení Movembe-
ru, akce, kterou pořádal školní parlament. 
Děti přišly do školy s knírky nebo v pán-
ském oblečení a všem to moc slušelo! Mo-
vember je celosvětová kampaň zaměřená 
na zvýšení povědomí o mužském zdraví 
a naše škola se rozhodla opět tuto inicia-
tivu podpořit. Žáci se zapojili s nadšením 
a kreativně si vytvořili knírky z papíru, 
plsti nebo dokonce z malování na obličej. 
Někteří přišli v elegantních košilích, kra-
vatách a kloboucích, což přidalo celé akci na atmosféře. Děkujeme všem, kteří se zapo-
jili a podpořili tuto akci. Těšíme se na další podobné události, které nám nejen přinesou 
radost, ale také nás něco naučí.

29. 11. 2024 evropa
 V pátek 29. 11. 2024 se v tělocvičně školy konala zeměpisná přednáška o Evropě. 
Této přednášky se zúčastnili žáci 8. a 9. ročníku. Přednášející lektor pan Tomáš Kubeš 
seznámil postupně žáky s různými zajímavostmi ze svých cest po Norsku, Velké Britá-
nii, Nizozemí, Francii, Španělsku, Švýcarsku, Německu, Polsku a itálii. Svou přednáš-
ku vhodně doplnil fotografiemi a krátkými videy.

29. 11. Galapágy
 V pátek 29. 11. se i žáci 7. a 6. tříd dočkali zeměpisné přednášky od pana Kubeše, 
tentokrát o Galapágách. Žáky především zaujal ohleduplný přístup místní společnosti 
ke zvířatům. informace o želvách a jejich specifických vlastnostech a způsobu jejich 
rozmnožování byly pro ně překvapující, stejně jako zajímavé detaily o leguánech. Způ-
sob péče o ochranu přírody hodnotili jako příkladnou a hodnou následování. Velmi na 
ně zapůsobily mimořádně tvrdé postihy za krádeže jakéhokoliv druhu.
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kulturní dění

 Poslední zářiový víkend byl ve znamení hned dvou akcí. V sobotu proběhlo v kul-
turním domě vítání občánků, kterého se zúčastnilo sedm rodičů se svými děťátky. 
Přítomni byli také mnozí prarodiče, kteří si nenechali tuto slavnostní příležitost ujít. Po 
úvodním vystoupení dětí ze základní školy se slova ujal pan starosta, který poté předal 
maminkám věcné a finanční dárky. 

 V neděli se v zámecké zahradě uskutečnila již tradiční akce, a to soutěže družstev 
místních spolků O putovní pohár starosty obce. Letošního ročníku se účastnil rekord-
ní počet družstev, kterých bylo 12. Po sečtení výsledků se na třetím, děleném místě 
umístili členové Českého zahrádkářského svazu a členové motorkářského spolku. Na 
druhém místě skončili členové mysliveckého spolku a letošní ročník vyhrálo družstvo 
složené z členů spolku rodičů a přátel školy. Věříme, že se bavili všichni účastníci sou-
těží a také diváci, kterých, snad kvůli ne úplně ideálnímu počasí, nebylo mnoho. Akce 
se vydařila a všichni se těšíme na příští ročník, který bude již desátý v pořadí.
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 Nezapomenutelný zážitek přineslo divadelní představení Krasavci, které se kona-
lo v kulturním domě 23. října. Zájem o něj byl obrovský. Vyprodáno jsme měli již 
v předprodeji, a jelikož to nestačilo, tak jsme přidávali židle a prodávali další vstupen-
ky přímo v kulturáku. Těsně před představením byl kulturák zcela zaplněný diváky, 
kteří přišli. Zcela jistě se bavili úplně všichni, protože smích, který začal již v prvních 
minutách, trval nepřetržitě až do konce. Jsme rádi, že se představení, která vybíráme, 
líbí a věříme, že zájem bude i na jaře, kdy připravujeme další divadelní tituly.
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 O víkendu před svátkem svatého Martina jsme v sobotu uspořádali zájezd do Boršic 
na Svatomartinské hodování. O zájezd byl velký zájem a během pár dnů byla kapacita 
autobusu naplněna. Věříme, že se všichni bavili a akci si užili.
 V úterý 26. listopadu k nám, již tradičně, zavítali Magda Malá a Bohuš Matuš. Je-
jich koncert se konal v kulturním domě, který byl již vánočně vyzdobený a připravený 
na nadcházející čas adventu. V první půlce zazněly písničky všem známé a ve druhé 
části také několik vánočních koled. 
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 V sobotu 7. prosince jsme pořádali zájezd do Valašských Klobouk, kde se konat 
tradiční Valašský jarmek. Počasí přálo a tak si účastníci mohli užít setkání s čerty, 
Mikuláši i anděli, nakoupit různé řemeslné výrobky na trhu a pochutnat na různých 
dobrotách.

Ing. Marta ostrčilová

Ze života sPolku rodiČů a Přátel školy, Z.S.
Dr. A. Stojana 120/41, 751 17 Horní Moštěnice
E: srpshornimostenice@gmail.com; W: www.srpshm.cz                          
Facebook: /srpshornimostenice; instagram: srps_hm

Vážení spoluobčané,
 ráda bych vám všem poděkovala za poslední dvě akce tohoto kalen-
dářního roku, které náš spolek pořádal. Pojďme se za nimi společně ohlédnout.
 Poměrně nadupaný víkend jsme odstartovali 29. 11. 2024 tradičním Kateřinským 
plesem, který byl stejně jako předchozí ročníky tematický. Letos jsme ho nazvali „Co-
lours of Moštěnice“ a na sociálních sítích vás vyzvali, abyste se společně s námi vybar-
vili. Je vidět, že si na naše ztřeštěné nápady zvykáte, a cítit, že vás to baví podobně jako 
nás, protože jste nezklamali. Dámy byly v barevných elegantních šatech i kalhotových 
kostýmech, pánové se nenechali zahanbit a vynesli pestré kravaty, motýlky, dokonce i 
kšandy. Bylo velmi hezké vidět na parketu celou paletu barev, když jste tančili na tóny 
kapely Roky. Celý ples byl prosycen dobrou náladou a taky vaší dobrosrdečností. Jedli 
jste, pili jste a přispívali do kasiček, jejichž obsah putoval tam, kam měl. A my Vám za 
to moc děkujeme!
 Zatímco vy jste v sobotu nabírali síly po plese, my jsme nezaháleli a místní kultur-
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ní dům jsme spolu s paními učitelkami ze školy proměnili z barevné parády na místo 
dýchající zimní předvánoční atmosférou. 1. 12., tedy první adventní neděli, jsme totiž 
spolu se základní a mateřskou školou a také se zástupci obce spolupořádali Vánoční 
jarmark. A bylo to krásné jako vždy. Jednotlivé třídy ze školy i školky si do svých 
„stánků“ připravili tradiční i netradiční pochutiny, nápoje a dekorace s vánoční téma-
tikou. Sál tak na odpoledne opanovali skřítci, adventní věnce, jmelí a ozdoby na stro-
meček, stejně jako vaječňák, horká čokoláda a spousta cukroví. Výdělky z této akce si 
jednotlivé třídy dali do svých fondů a věřím, že si žáci různá divadla a jiné akce užijí 
s hezkým pocitem, že si na ně sami vydělali. SRPŠ akci tradičně zastřešovalo co se 
jídla a pití týče, a letos jsme pro vás připravili nejen svařák a bombardino, ale hlavně 
domácí bramboráky a langoše. Věřte mi, vidět, jak vám chutná, to stálo za těch 18 kg 
naškrábaných brambor a kila a kila mouky při kynutí těsta :-) Příjemnou atmosféru 
dokreslovaly vánoční písničky a akce byla završena rozsvícením stromečku pod tak-
tovkou pana starosty a krásným ohňostrojem. 
 Z celého srdce vám děkuji za hojnou účast na obou akcích, za úsměvy, které na va-
šich tvářích vídáme a které snad značí to, že se vám s námi líbí. Nám s vámi ano! Tak 
choďte dál, budeme se těšit. Nejbližší naší akcí bude 22. 3. 2025 ples SRPŠ. Takže se 
vidíme tam!
 A teď už krásný advent, poklidné prožití Vánoc a do roku 2025 vykročte pravou.

Lenka šimoníková
za spolek srpš

medvíďata

Po prázdninách byla Medvíďata opět v akci.
 Hned v září jsme vyrazili do ZOO Olomouc, sice zvířátka byla fajn, ale Lanáček 
získal srdce všech. Díky krmení koziček a soutěžím den 
uběhl jako voda a my se museli vrátit domů za rodiči.
 V říjnu nás čekaly schůzky a díky pěknému počasí se 
jich většina odehrála venku. Takže jsme společně mohli 
běhat, skákat a soutěžit. Jednou na nás však čekali komá-
ři, a tak jsme museli prchat před jejich sosáky. Měli jsme 
rychlejší nožky a i tento běh jsme vyhráli.
 Během listopadu toho na náš čekalo spousta.
 Navštívili jsme knihovnu, kde nám teta Veronika Pleska 
přečetla pohádku Ela a noční světýlko. Pak jsme si spolu s 
paní Radkou Hovadíkovou vyrobili nádherné voňavé svíč-
ky.
 Během schůzek už jsme schovaní v klubovně. Čajíč-
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kování a kreslení hrníčků vystřídala na další schůzce po-
hádka O Budulínkovi. Příště jsme mlsali ovocné špízy, co 
jsme si udělali.
 Jindy jsme se chystali na Mikuláše a jeho družinu. Pro 
něj děti vyrobily družinu čertů, za které dostaly sladkou 
odměnu.
 17. listopadu prošel naší vesnicí Lucerničkový pochod, 
který jsme za podpory obce organizovali. V cíli na děti 
čekala pohádka, sladkosti a malá lucernička. Pro všechny 
i něco na zahřátí.
 Jistě jste viděli i naše vystoupení na Mysliveckých spe-
cialitách. Pořádně jsme si na pódiu zařádili jako obyvatelé 
lesa a sklidili jsme velký potlesk.

Za medvědice Eva třetinová

informace míStní knihovny

Milé čtenářky, milí čtenáři,
 Vánoční vůně, pocity a radosti pomalu opouštějí naše domovy a s příchodem 
prvních všedních dnů nového roku opět přicházejí dny plné běžných povinností. Přeji 
Vám, abyste si i v těchto „běžných“ dnech našli svou chvilku k odpočinku, zamyšlení 
nebo k četbě své oblíbené knihy.
 V minulém roce v knihovně proběhla 
spousta akcí, do stálého fondu přibylo 
mnoho nových knih a do knihovny se 
registrovali noví čtenáři a čtenářky. 
Všem Vám velmi děkujeme, jak za účast 
na akcích, tak i pomoc s přípravou či 
za nápady na další společná setkání. 
Je Vás mnoho, ale opravdu děkujeme 
každému, kdo se podílí na aktivním chodu 
knihovny!  
 Velké poděkování patří panu starostovi 
ing. Vladimíru Martínkovi a všem 
pracovníkům obecního úřadu, velmi si 
vážím Vaší pomoci i podpory. Velmi 
děkuji i paní Janě Fikrové, z Městské 
knihovny Přerov, která je nejen naše 
knihovnická mentorka, ale také velká 
podpora, a všechny knihy, které u nás 
nenajdete, pro Vás ona sežene.
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 Loňský rok je již za námi a ráda bych Vás již teď pozvala na plánované akce tohoto 
roku. V únoru se opět v knihovně setkáme s řeholní sestrou Rasťou a budeme tvořit 
z drátků a korálků. Březen je měsíc knihy a čtenářů a plánujeme besedu s autorkou 
Klárou Janečkovou z Velké Bystřice. V tomto měsíci se setkáme i se Zuzkou 
Balcárkovou na příjemné a osvěžující akci pro ženy.
 Koncem loňského roku se nám podařilo doplnit stálý fond knihovny novými 
knihami především pro děti a mládež. Jedná se o knihy s mnoha oceněními a opravdu 
kvalitním obsahem. Jako příklad uvedu Já, Finis od Václava Dvořáka, Spící město od 
Martina Vopěnky, knihy pro dívky od Radky Zavadilové, úžasnou knihu Dárce od Lois 
Lowryové nebo zajímavé knihy od Petry Soukupové, nové knihy od Davida Walliamse 
a mnoho dalších. 
 Nové knihy máme i pro dospělé čtenáře, a to nejen v rámci říjnové cirkulace, ale také 
jako novinky ve stálém fondu, opět uvedu pouze malou ukázku – J. D. Robb Poslední 
Přípitek, Mimo obraz od Jiřího Březiny, Řeka zázraků od Vladimíra Kořena, všechny 
dosud vydané knihy od slovenského autora Roberta Bryndzy a mnoho dalších.
 S novým panem knihovníkem Radovanem Surým vás všechny srdečně zveme do 
knihovny a s výběrem knihy vám rádi pomůžeme.
 Závěrem jen připomenutí, knihovna je otevřena každé pondělí a čtvrtek od 13–17 
hodin, kontakt: 725 536 754 nebo e-mail: knihovna.mostenice@cbox.cz. A pokud byste 
si rádi nějakou knihu zapůjčili, ale ze zdravotních důvodů se do knihovny nemůžete 
dostavit, rádi Vám knihy přineseme domů.

vaši knihovníci
veronika pleska a radovan surý

Ze života Čzs horní moštěnice

Zahrádkářská vycházka
 Dne 15. 6. 2024 uskutečnil 7. ročník zahrádkářské vycházky. Letos jsme trasu 
naplánovali od obecního úřadu kolem školy přes Švédské šance, Beňov, Dobrčice a 
zpět k rybníku. Kdo nechtěl jít celou trasu, mohl před Švédskými šancemi sejít dolů 
ke Štulbachu a jít podél Moštěnky zpět k rybníku. Po cestě bylo asi pět stanovišť, 
kde děti mohly skládat puzzle, poznávat stromy a další zajímavé úkoly. Na každém 
stanovišti děti dostaly odměnu, jako bonbony, omalovánky a na závěr u rybníka 
za vyplněnou kartičkou po splnění všech úkolů placku, která letos po šesti letech 
nahradila krásnou keramickou medaili, diplom a špekáček. Trasa měla asi 8 kilometrů 
a nejmladší účastníci jeli v kočárku nebo se nesli v nosítku na zádech. Trasu letos 
absolvovalo celkem 30 účastníků od miminek po seniory. Byla to asi nejmenší účast 
za doby trvání našich vycházek, přitom bylo nádherné počasí, ale asi moc jiných akcí 
v okolí. Po návratu bylo připraveno občerstvení a pro děti zábava jako střílení přechod 
mezi stromy po laně nebo discgolf. Letos se opět účastnilo i několik celých rodinek 
a to je další smysl této naší akce, být spolu jako rodina a trávit společný čas, to je to, 
co mnohým rodinám v dnešní uspěchané době chybí a taky udělat něco málo pro své 
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zdraví, pobyt a pohyb na čerstvém vzduchu je vždy přínosem. Všem se trasa moc líbila 
a byli spokojeni. U rybníka se krásně sedělo a povídalo, někteří odcházeli skoro až za 
tmy. Tímto děkujeme všem, kteří byli ochotní a přišli za námi strávit příjemný den.

Zahrádkářská výstava
 Naše tradiční zahrádkářská výstava, která se koná pravidelně v měsíci září, musela 
být z důvodu voleb zrušena. Ale nevadí, vynahradili jsme si to alespoň částečně a 
výpěstky členů i nečlenů naší organizace zavezli na Okresní výstavu, která se konala 
ve dnech 14.-15. 9. 2024 v Oseku nad Bečvou. Výstava byla zajímavá, ale myslíme si, že 
u nás se pravidelně sejde o moc více výpěstků jen z naší obce, než tam z celého okresu, 
proto už se těšíme na příští rok, kdy bude opět naše krásná výstava určitě probíhat.

Výtvarná soutěž a fotosoutěž
 Jako každý rok i letos byla vyhlášena na jaře, řekla bych už tradiční, výtvarná soutěž 
s názvem Ovoce na stromech a fotosoutěž s názvem Výpěstky na záhonech pro děti z 
naší ZŠ s MŠ.
 Pořadí v jednotlivých kategoriích bylo následující:
Výtvarná soutěž
 1. stupeň ZŠ
 1. místo Tran Anh Nguen, poukaz na nákup v ceně 800 Kč
 2. místo Veronika Šandová, poukaz na nákup v ceně 600 Kč
 3. místo Julie Michálková, poukaz na nákup v ceně 400 Kč
 2. stupeň ZŠ
 1. místo Nela Drozdová, poukaz na nákup v ceně 800 Kč
 2. místo Zuzana Ginter, poukaz na nákup v ceně 600 Kč
 3. místo Eliška Perničková, poukaz na nákup v ceně 400 Kč
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Fotosoutěž
Kategorie do 13 let, do soutěže zasláno celkem 9 fotografií:
 1. místo Markéta Vejrostová, poukaz na nákup v ceně 800 Kč
 2. místo Beáta Grimová, poukaz na nákup v ceně 600 Kč
 3. místo Adéla Lukášová, poukaz na nákup v ceně 400 Kč

Kategorie 13-18 let, do soutěže zasláno celkem 12 fotografií:
 1. místo Klára Bouchalíková, poukaz na nákup v ceně 800 Kč
 2. místo Adriana Grimová, poukaz na nákup v ceně 600 Kč
 3. místo František Michálek, poukaz na nákup v ceně 400 Kč



Moštěnský Zpravodaj 1/2025

45

 Brigády na údržbu stromů kolem Moštěnky, rybníka a u školy se letos opět 
uskutečnily i v podzimních měsících ve třech termínech v říjnu, účastnilo se celkem 
17 osob a odpracovalo se 47 hodin. Dalších nespočet hodin za rok bylo věnováno 
přípravám ostatních akcí po celý rok. Všem děkujeme za účast na našich akcích.
 Nesmím zapomenout vás pozvat na tradiční ples, který se uskuteční 1. 2. 2025 ve 
zdejším kulturním domě. Těšíme se na vás.
 A co říci na závěr? Přání všeho dobrého v novém roce, hlavně zdraví, pro pěstitele 
dobrou úrodu a zůstaňte našimi příznivci, bez vás by naše akce neměly smysl.

Ilona jančíková
myslivecké Speciality 2024

 Myslivecký spolek pracoval i letos. V únoru byla zabijačka jako vždy a v prosinci 
již druhým rokem Myslivecké speciality dne 7. 12. 2024 v místním kulturním domě. Na 
sobotní akci bylo navařeno asi 500 porcí ze zvěřiny. První byl dančí řízek a bramborový 
salát, druhé jídlo byl dančí biftek, hranolky a pepřová omáčka, třetí byla myslivecká 
směs se zeleninou a rýží, čtvrtým byl špíz s bramboráčky a posledním jídlem byl 
klasický jelení guláš. Vše bylo dle ohlasů návštěvníků vynikající. Počet návštěvníků 
byl letos trochu menší než obvykle, asi kolem stovky, ale další si jen přišli na jídlo 
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do nádob a hned odešli domů, jiní přišli později až s dětmi na vystoupení, někteří si 
přišli na jídlo až ze zájezdu, který se konal ve stejný den, jídlo se prodalo skoro vše. 
Doprovodný program byl také připraven velmi krásný. Na úvod nám vystoupila družina 
ze zdejší ZŠ pod vedením Yvetky Běhalíkové. Druhé vystoupení si připravila děvčata z 
kroužku Medvíďata Eva a Miladka s dětmi. Vystoupení se moc líbila a všichni sklidili 
ohromný potlesk. V průběhu odpoledne probíhala i soutěž o nejlepší vánoční perníček. 
Bylo přihlášeno jedenáct soutěžních vzorků. Porota ochutnala a vyhodnotila chuť i 
vzhled všech vzorků a vyhlásila vítěze. Na třetím místě se umístily perníčky Viktorie 
Friedorové, na druhém Evy Třetinové a první místo si odnesl perníček paní Marie 
Diatkové. Všem gratulujeme.
 Tímto zde musím poděkovat návštěvníkům naší akce, všem členům spolku a našim 
kamarádům a příznivcům myslivosti, bez kterých bychom žádnou akci nemohli pořádat, 
dále OÚ Horní Moštěnice za podporu spolku. Moc děkuji a provolávám myslivosti a 
lovu ZDAR.
 První naší akcí v novém roce budou v sobotu 22. 2. 2025 tradiční zabijačkové hody. 
Tímto všechny srdečně zveme.
 Na závěr přeji vše nejlepší v novém roce, hlavně zdraví.

jančík tomáš
předseda Ms Horní Moštěnice

vánoČní hvězda 2024
 Vánoční hvězda neboli poinsettia je květina, která se v posledních 
letech stala symbolem nejkrásnějších svátků v roce i v naší republice. Má 
přinášet lásku a klid do rodiny. Pro těžce nemocné děti se živá květina 
stala symbolem mnohem důležitějším, protože jim pomáhá na jejich cestě za zdravím.
 Každoročně již 27 let pořádá nadace Šance Olomouc sbírku, kdy zakoupením 
této květiny přispějete na pomoc nemocných děti z Hematoonkologického oddělení 
Dětské kliniky v Olomouci. Mottem sbírky je: „Kupte si vánoční hvězdu a celé Vánoce 
Vás bude hřát pocit, že jste pomohli těžce nemocným dětem.“ Bližší informaci o této 
akci získáte na internetových stránkách www.vanocnihvezda.eu. Proto se i já se svou 
rodinou asi jedenáct let, a spolu s mnoha 
kamarády a známými z naší obce i okolí 
asi šest let, pravidelně zapojujeme do této 
sbírky a společně jsme letos zakoupili 310 
ks za 31740,- Kč a dcera Jana na Senicku 
246 ks této krásné vánoční květiny za 
částku 26000,- Kč. Hvězdy letos byly ve 
dvou barvách, klasická červená, té jsme 
zakoupili nejvíce, a potom bílá. Všechny 
byly letos opět moc krásné, bohaté a 
ozdobily nám domovy během krásných 
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adventních dní a Vánoc. 
Tímto chci všem, kteří 
si tuto květinu zakoupili, 
moc poděkovat. Snad 
jsme alespoň kapkou 
přispěli na dobrou věc.
 Několikrát, když 
jsem hvězdu nabízela, 
mně bylo řečeno, že si 
hvězdu může ten dotyčný 
zakoupit v každém 
obchodě a za míň peněz. 
To věřím, ale tady jde 
vidět, že někteří nepochopili smysl sbírky a to je to, že z našich peněz přispějeme 
na dobrou věc, na léčbu dětí, na jejich rekonvalescenci, pomoc rodinám, kdy jeden 
z rodičů nemůže pracovat. Přitom nás hřeje pocit dobré vůle a pomoci potřebným a 
ještě nám hvězda udělá doma krásnou atmosféru. Po rozhovoru s paní, která mi tyto 
květiny zajišťuje a má přímou vazbu na tuto akci a vlastní zkušenost se svým synem, 
jsem opravdu přesvědčena o této potřebě pomáhat, nikdy člověk neví, kdy bude pomoc 
sám třeba potřebovat, a těch pár korun snad nikomu nic neudělá. To jsou slova, které 
každoročně říkám a píšu. Začala jsem toto dělat před lety proto, že rádi pomáháme 
potřebným a myslím, že je to tak správné. Proto teď napíšu pár řádků z osobního 
života. Nikdy by nás jako rodinu, která je spolu a podporujeme se ve všem, ani ve snu 
nenapadlo, že nás potká něco takového. Nevím, zda jsem to přivolala touto mojí akcí 
na podporu tohoto sdružení, ale já obecně i celá naše rodina cítíme s lidmi a často a 
pravidelně podporujeme některé sbírky a nadace. Bohužel tentokrát píšu i z vlastní 
zkušenosti. V říjnu zjistili u naší vnučky, jak asi už stejně všichni víte, nemoc ALL, 
celý název ani nemůžu napsat, protože hned brečím, ale je to onkologické onemocnění, 
se kterým se právě léčí. Když jeli s malou do nemocnice, že ji bolí ramínko, nikoho ani 
ve snu nenapadlo, že se z tohoto vyklube něco takového. Bohužel se člověk k tomu musí 
postavit čelem a bojovat. Rodiče Melinky to nevzdávají a bojují, jako i ona sama. Je to 
běh na dlouhou trať, intenzivní léčba trvá 9–12 měsíců, celá léčba až dva roky, podle 
situace každého dítěte. Je to naše třetí vnouče a bydlí v Moštěnici, hned po zjištění této 
nemoci se její tety Janička a Kačka vrhly na zjišťování, co bude potom potřeba nakoupit, 
udělat doma a co vše tato léčba obnáší. Co kdo mohl, pomohl, věnoval peníze a přitom 
se rozběhla velká vlna solidarity a lidé z našeho i jejich okolí začali pomáhat také. Byly 
zahájeny různé sbírky mezi rodinou, kamarády i známými našimi i dětí. Dopadlo to 
tak, že se vybralo dost peněz na to, aby se dokoupilo, připravilo, nachystalo, co bylo 
potřeba k tomu, aby se vrátila z nemocnice do čistého a bezinfekčního prostředí a toto 
se mohlo udržovat i dále. Melinka se ze začátku nesmí s nikým vidět, chodit ven, kde 
jsou plísně, viry atd., musely se nakoupit různé ozonovače, čističky vzduchu a mnoho 
dalších jiných věcí k zabezpečení sterilního prostředí v domě. Je toho kolem opravdu 
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mnoho. Proto chceme a musíme celá naše rodina všem moc a moc poděkovat, jsme 
moc vděční za každou pomoc, která se dětem naskytla. Proto tímto vyjadřuji velký dík 
všem, kdo ať už penězi, pomocí s doděláním domu nebo čímkoliv jiným pomohli naší 
Melince, jak říká děda Tom, naší dobíječce, vrátit se po týdnech v nemocnici domů a 
zahájit léčbu už doma, s dojížděním dvakrát, třikrát až čtyřikrát týdně do Olomouce na 
dětskou kliniku, kde musím říct, je přímo skvělý kolektiv od doktorů, přes sestřičky, 
až po ostatní personál. Já vždycky říkám, že to, když člověk někomu pomůže, i když si 
myslí, že to nikdy nebude potřebovat a obětuje těch pár korun navíc, je dobrý skutek. 
Proto všem děkujeme za pomoc a podporu naší rodiny a celé nadace Šance Olomouc, 
která moc pomáhá všem nemocným dětem u nich na klinice a i po vyléčení. Letos jsme 
si zakoupili i krásné adventní věnce, které se každoročně vyrábí v nemocnici pacienty, 
rodiči pacientů a ostatními dobrovolníky a výtěžek jde opět na pomoc nemocným 
dětem z této kliniky. Těším se opět za rok při prodeji hvězd a při novince, a to bude 
výroba věnců přímo u nás v Moštěnici, jejichž prodej půjde také na podporu těchto 
nemocných dětí a jejich rodin do FN Olomouc.
 Velké díky všem za podporu a pomoc a do nového roku přejeme hlavně pevné 
zdraví.

Ilona jančíková

akce „Česko Zpívá koledy 2024“ v horní moštěnici

 Dne 11. 12. 2024 se naše obec po dvouleté přestávce připojila k celostátní akci s 
názvem Česko zpívá koledy s Deníkem. Je to o tom, že se přesně v 18 hodin začne 
zpívat šest určených koled na všech přihlášených místech celé naší 
republiky. Dodržet čas je nutné proto, aby se podařilo alespoň 
pomyslně spojit celou Českou republiku takovým pomyslným 
zpěváckým telemostem. To je důvod, proč je to naprosto nezbytné. 
Představte si, že všechna města, obce, prostě všichni zpěváci začnou 
zpívat stejnou koledu ve stejný okamžik a vzpomenou si přitom na své 
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příbuzné a kamarády na druhé straně naší 
republiky, kteří právě dělají to samé. Není 
to krásné? Vždyť o tom je předvánoční 
čas. O potkávání se s lidmi, zastavení se 
a vzpomínání na ty, kteří tu už nemůžou 
s námi být. Protože tohoto dne se v naší 
obci konalo pravidelné setkání Klubu pro 
starší a pokročilé, spojili jsme tyto dvě 
akce dohromady. Před šestou hodinou se 
do kulturního domu začali scházet rodiče 
s dětmi, kteří si chtěli zazpívat spolu se 
seniory a ostatními občany a podpořit 
tuto akci. Kromě asi 100 důchodců, kteří 
pravidelně navštěvují setkání, přišlo 
letos asi 50 dalších osob a všichni si 
krásně zazpívali. Bylo připraveno i malé 
občerstvení v podobě svařáku a něco málo 
na zub. Děkuji všem, kteří se odhodlali a 
věnovali svůj čas této akci, a doufám, že se v příštím roce dostaví ještě větší počet 
zpívajících a pomůžeme se takto spojit s celou naší republikou i ostatními státy, kde 
žijí naši krajané, a také učíme naše děti, jak je dobré stýkat se všichni dohromady s 
mladými, staršími i nejstaršími občany.
 

Ilona jančíková
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římskokatolická farnoSt horní moštěnice

Farní kostel Nanebevzetí Panny Marie   
U Kostela 54/8
Horní Moštěnice 751 17

Duchovní správce:
Mgr. Zdeněk Pospíšilík
Tel.: 733 755 987
E-mail: fahornimostenice@ado.cz

Mše svaté: čtvrtek v 17 h, sobota v 8 h, neděle v 11 h
Farníci a sousedé,  
právě nám končí dny oslav narození Krista či Nového roku, ale v letošním roce můžeme 
s oslavami pokračovat, neboť jsme vstoupili do křesťanského Svatého roku, který se slaví 
jednou za čtvrt století od roku 1300 a je zahájen otevřením Svaté brány vatikánské baziliky 
svatého Petra o Štědrém dni a končí uzavřením této brány v roce následujícím o slavnosti 
Zjevení Páně. 
 V těchto dnech začínáme plnit svá novoroční předsevzetí a máme příležitost k novým 
začátkům, staňme se poutníky naděje, navštivme poutní místa a najděme v nich klid a smír 
s Bohem, sami se sebou. 
 Přeji Vám do nového roku 2025 vše dobré, zdraví a Boží ochranu. Vstupte do tohoto 
roku s otevřeným srdcem a nadějí.

 „naděje není odpovědí na všechna naše proč, ale dává nám dost světla a síly, abychom 
putovali údolím stínů plni důvěry a odvahy. v životě totiž nastávají situace, které by nás 
musely přivést k zuřivosti, vzpouře nebo uvrhnout do zoufalství, kdybychom stále znovu 
nezačínali s onou nadějí, která se naplno projevuje při slavení velikonoční noci: ježíš žije, 
vstal z mrtvých, Bůh ho vzkřísil. potupná smrt na kříži nebyla posledním slovem! Existuje 
nový začátek, který přichází skrze utrpení, smrt a zoufalství a který skrze vzkříšení směřuje 
k novému stvoření (srv. Řím 4,17).“
 
Nadcházející významné svátky
1. 1. Matky Boží Panny Marie
6. 1. Zjevení Páně – Tři králové
7. 1. Křest Páně
5. 3. Popeleční středa
19. 3. Slavnost sv. Josefa, snoubence P. Marie
25. 3. Slavnost Zvěstování Páně
13. 4. Květná neděle
 Milí farníci, děkuji Vám za Vaši vstřícnost, čas věnovaný vánoční výzdobě i návštěvě 
kostela při Půlnoční mši. Pamatuji na Vás v modlitbě a přeji Vám Boží požehnání a radost.

p. Zdeněk pospíšilík,  farář
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OteVírací dOba knihOVny hOrní MOštěnice
tel.: 581 224 145
Pondělí, čtvrtek  13.00-17.00

 
OteVírací dOba POšty hOrní MOštěnice 
tel.: 954 275 117
Pondělí, středa    13.00-18.00
Úterý, čtvrtek, pátek 8.00-12.00 13.00-14.00 
 
Úřední hOdiny ObecníhO Úřadu
tel.: 581 224 122
Pondělí, středa  7.00-11.30 12.30-17.00

Veterinární OšetřOVna hOrní MOštěnice
MVDr. Daniel Lang, tel. 581 224 810, 602 788 306
Pondělí  9.00-12.00  
Úterý  9.00-12.00 13.00-17.00
Středa  9.00-12.00  
Čtvrtek  9.00-12.00 13.00-15.00
Pátek  9.00-12.00  
Sobota  8.00-9.00    

Praktický zubní lékař hOrní MOštěnice
MDDr. Jitka hrbáčková, tel. 581 224 292 

Aktuální informace jsou k dispozici na webových stránkách www.moje-zoubky.cz.

ObVOdní zdraVOtní střediskO:                     
MuDr. radoslav Špalek 
581 224 124   
Pondělí    7.00-13.00
Úterý  11.00-18.00
Středa    7.00-13.00
Čtvrtek    7.00-13.00
Pátek    7.00-12.00  
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SPoleČenská kronika

V měsíci lednu se významného životního jubilea dožívají:
jiřina Cehelská
jiří Hendrych
světlana Houžvová
květoslava Lakomá
jana Malcová
svatava Mlčáková

V měsíci únoru se významného životního jubilea dožívají:
Eva axmannová
jana Bartoníková
věra Běhalová
vlasta koutná
Zdeňka kratochvílová
roman Mojžíš
jan neradil
jindřiška neradilová
Ladislav petr
jarmila petrová
Emilie vaculová
jana valentová

V měsíci březnu se významného životního jubilea dožívají:
Miroslava Bubeníková
Miroslav Huvar
Božena ostrčilová
anna suchánková
Zdenka valentová
josef Žajdlík

Všem jubilantům přejeme do dalších let hodně zdraví, štěstí a osobní spokojenosti.

kolik nás přibylo (říjen–prosinec):
Lina Hoffejová
natálie slabá

Vážení rodiče, vítáme Vaše děťátko a přejeme jemu i Vám mnoho radosti 
a společného štěstí.

Opustili nás (říjen–prosinec):
Michal kostolanský, Božena vaďurová
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kultura

leden:
11. 1.  Obecní ples
15. 1. Klub pro starší a pokročilé
24. 1. koncert skupiny Synkopa

Únor:
1. 2.  Zahrádkářský ples
8. 2. Hasičský ples
12. 2. Klub pro starší a pokročilé
15. 2. Vodění medvěda

15. 2. Šibřinky
22. 2. Vesnické speciality
27. 2. Módní přehlídka

březen:
1. 3. dětské šibřinky
10. 3.  talk show Sirény na cestách
12. 3. Klub pro starší a pokročilé
22. 3.  Ples SRPŠ

duben
16. 4.  divadlo Stará láska nerezaví
23. 4.  Klub pro starší a pokročilé
26. nebo 30. 4. Pálení čarodějnic

květen
14. 5.  divadlo isabelino proroctví aneb 
 LiFE AFTER EFiL
21. 5.  Klub pro starší a pokročilé
31. 5.  Dětské rybářské závody

červen
7. 6.   Dětský den
8. 6.  Putovní pohár starosty obce 
11. 6.  Klub pro starší a pokročilé
14. 6.  zahrádkářská vycházka
20. 6.   letní kino
26. 6.  školní akademie

červenec
5. 7.  Pivní slavnosti
11.-12. 7. 24 hodinové rybářské závody
26. 7.  rockový festival

srpen
9. 8.  Neckyáda
15. 8.  letní kino
16. 8.  fotbalový turnaj
16. 8.  hodová zábava

17. 8.  hodové odpoledne 
23.-24. 8. chovatelská výstava

září
6. 9.  členské rybářské závody
10. 9.  Klub pro starší a pokročilé
?. 9.   divadlo – bude upřesněno
19.-21. 9. výstava ovoce a zeleniny

říjen
8. 10.  divadlo Sladké plody reality
15. 10. Klub pro starší a pokročilé

listopad
2. 11.  kontrolní výlov (dle počasí)
12. 11. Klub pro starší a pokročilé
15. 11.  zamykání vody na rybníku (dle počasí)
16. 11.  Lucerničkový průvod
28. 11. Kateřinský ples
30. 11. vánoční jarmark + rozsvícení stromku

prosinec
10. 12. Klub pro starší a pokročilé
19. 12.  posezení u cimbálu
20. 12.  setkání u stromečku
31. 12.  opékání špekáčků, konec roku na 
rybníku 

plán akcí na rok 2025 – duben-proSinec
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Zadáno pro ženy

kuSkuS Se ZeLeNINOu, keČuPeM 
a ČerStVýM SýreM

100 g kuskusu, sůl, mletý pepř, 30 g másla, lžička olivového 
oleje, 70 g bílé papriky, 70 g červené papriky, 70 g mrkve,  
2 celé jarní cibulky, lžíce kečupu, 100 g čerstvého sýru, pažitka, petrželka

• Kuskus dáme do uzavíratelné misky a zalijeme dvojnásobným množstvím vroucí 
vody, osolíme, opepříme a zakryté víkem necháme stát stranou, po 10 minutách by 
měl být hotový,

• očistíme všechnu zeleninu, opláchneme a na sítku necháme okapat, mrkev a papriky 
nakrájíme na nudličky, pórek a bílou část cibulek na kolečka, česnek rozmáčkneme a 
nasekáme,

• do rozehřáté hluboké pánve dáme máslo se lžičkou oleje a dáme restovat nejprve 
mrkev, po chvilce přidáme papriky, poté cibulky a nakonec česnek a pórek, mírně 
osolíme a opepříme,

• zeleninu podlijeme 50 ml vody a po odpaření přidáme kečup a necháme zkarameli-
zovat,

• odstavíme, promícháme s kuskusem a nasekanou zelenou částí cibulek,
• zlehka vmícháme čerstvý sýr a podáváme posypané nasekanou pažitkou a petržel-

kou.
• opět přelijeme zálivkou a podáváme posypané sezamovými semínky.

hOVěZí StrOGaNOV

500 g hovězí roštěné, 2 cibule, 3 lžíce oleje, 1 lžíce hladké mouky, 1 smetana, sůl, pepř, 
200 ml vývaru, 2 lžíce sójové omáčky, rajský protlak, oregano, 2 zavařené okurky

• Cibuli nakrájíme na klínky a orestujeme, maso nakrájíme na kousky, osolíme, ope-
příme, přidáme sójovou omáčku,

•  v dalším kastrolu orestujeme rajský protlak,
•  cibuli vyjmeme a ve výpeku orestujeme maso, přidáme vývar, protlak a dusíme,
•  zahustíme moukou, přidáme nakrájené zavařené okurky a orestovanou cibuli,
•  přilejeme smetanu a ještě asi 5 minut povaříme.
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vtipy

„dobrý den, já potřebuju najít hasičskou zbrojnici. jdu správně?“
„ne, kulháte na levou nohu.“

Zákazník: „Máte barevné televize?“ 
prodavač odpoví: „ano, máme.“ 
Zákazník: „tak mi dejte červenou!“

co Znamená, když Se řekne

Člověk dvou tváří

symbol pokrytectví, obojakosti.
podle představ starých Římanů měl dvě tváře bůh janus, který patřil k nejstarším  
a nejmocnějším jejich bohům, aby se mohl dívat zároveň do minulosti i do budoucnosti. 
dnes je po tomto bohu pojmenován první měsíc v roce. Byl to bůh bran, dveří, vchodů, 
začátků, konců, přeměny a volby. dnešní význam dvojtvářnosti je tedy značně posu-
nutý.

Zrnka moudrosti na závěr:
Přátelství násobí radost a dělí žalost.

Bacon
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Přehled autobusových sPojů

Autobus: Přerov, aut. st. - Horní Moštěnice, Jednota 

Beňov, jede: P P S P S, N P P, S P, š
Přerov  5:20 6:25 6:30 9:00 10:00 10:30 12:35 13:55
H. Moštěnice 5:29 6:34 6:39 9:09 10:09 10:39 12:44 14:04
 S, N P P  N P S, N P P, N
 14:50 15:00 16:15 16:40 17:30 18:30 18:45 22:30
 14:59 15:09 16:24 16:49 17:39 18:39 18:53 22:39

Kostelec, jede: P   P P, š S, N P
Přerov 5:30 6:30 9:30 10:45 13:28 14:40 14:45
H. Moštěnice 5:38 6:39 9:38 10:55 13:34 14:49 14:55
 P P P S, N 
 16:15 17:45 20:10 20:15 22:30
 16:24 17:54 20:18 20:24 22:37

Holešov, jede:     
Přerov 7:40 8:40 12:00 14:00 17:10 18:25 
H. Moštěnice 7:48 8:48 12:08 14:08 17:18 18:33

Přehled vlakových sPojů

Přerov - Horní Moštěnice
    P    P 
Přerov  4:43 5:42 6:39 7:39 9:39 11:39 12:43      
H. Moštěnice 4:47 5:46 6:43 7:43 9:43 11:43 12:47   
   P  P, N   
  13:39  14:39 15:39 16:43 17:39 19:10 22:58
  13:43 14:43 15:43 16:47 17:43 19:14 23:03

P – pracovní dny, 1 – pondělí, 2 – úterý, 3 – středa, 4 – čtvrtek, 5 – pátek, 
S – sobota, N – neděle, svátky,  š – školní rok, (bez záruky)
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uPOZOrNěNí: 
uZáVěrka PŘIJíMáNí PŘíSPěVkŮ DO PŘíŠtíhO ČíSLa 

MOŠtěNSkéhO ZPraVODaJe Je 13. 3. 2025 V 11.00 hODIN.

informace obČanům:
Webové stránky obce Horní Moštěnice umožňují zasílání aktuálních informací na 
vaši e-mailovou adresu. Pokud o tuto službu máte zájem, můžete se zaregistrovat na 
www.hornimostenice.cz, odkaz aktuality. Tato služba je poskytována zdarma.

Chcete přijímat aktuální zprávy?

Vydává Obec Horní Moštěnice – adresa redakce: 
OÚ Horní Moštěnice, Dr. A. Stojana 41
Horní Moštěnice 751 17, iČO 00301264  

e-mail: ou@hornimostenice.cz, petrjankupetr@seznam.cz
www.hornimostenice.cz 

Redakční tým: ing. Marta Ostrčilová, Petr Janků 
Korektura: Mgr. Jiřina Ostrčilová

Vychází čtyřikrát ročně – náklad 700 výtisků.
Zaregistrováno pod číslem MK E-12659.

Ročník XXiV, číslo 1/2025. Horní Moštěnice, leden 2025.
Tisk: Tiskárna KATOS s.r.o.


